
Vážení spoluobčané,
jménem zastupitelstva obce a pracovníků obecního úřadu
Vám přeji spokojené svátky vánoční a do nového roku 2016 
pevné zdraví, štěstí a osobní i pracovní úspěchy.

Jana Hasilíková, starostka obce

Za oknem se vločky honí,
zvonky v dálce tiše zvoní
a stromečky v celé zemi
sladce voní Vánocemi.

Vánoční strom republiky

Zaječská mladá vína podruhé

Zahrádkáři – vinaři pro Zaječí

Rozsvěcení vánoč-
ních stromů na ná-
městích, návsích či 
před kostely je vždy 
slavnostní kulturní 
událostí. Nikdo už ne-
vzpomene, spíše ani 
neví, jaký neskutečný 
příběh se pojí k úplně 

prvnímu vánočnímu stromu v naší 
vlasti.

Píše se rok 1919. Bylo těsně před 
Vánocemi. V ty dny se vydali tři ka-
marádi za Brno, do bílovického lesa, 
opatřit si malý vánoční stromeček. 
Jeden z těch tří byl známý brněnský…

Když jsme se koncem 
října těšili, že po hektic-
kých otevřených skle-
pech zažijeme klidná 
„Zaječská mladá vína“, 
tak jsme se (naštěstí) 

mýlili. Již první prodeje vstupenek 
dávaly tušit, že to bude přesně…

Již po dvacáté páté 
proběhla o Velikono-
cích letošního roku 
2015 v obci výstava 
vín s ochutnávkou vín 
(oblíbený košt), vždy 

za stále zvyšujícího se zájmu míst-
ních i přespolních – akce, kterou od 
roku 1991 jako pravidelnou a dnes již 
tradiční pořádá organizace Českého 
svazu zahrádkářů – naši vinaři. Za 
tuto dobu se měnila místa hodnocení 
i samotné akce (od bodování původně 
v družstevní jídelně, v „Sedmém nebi“  
či jednou ve vinárně…

celý text na str. 3

celý text na str. 11

celý text na str. 18
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Vystoupení žáčků mateřské školky na vánočním jarmarku Vystoupení dětského sboru základní školy na vánočním jarmarku

Návštěva žáků školy v anglickém Brightonu, viz. str. 8 Výstava panenek v místní knihovně, viz. str. 14

Letošní hody ve znamení stavební techniky Hody 2015 společné foto

Zaječské fotbalové družstvo žáků
Trenéři zleva: Havlena Zdeněk, Ptačovský Karel, Hassmann Gustav, Štefka Jiří
Prostřední řada hráči zleva: Ptačovský Karel ml., Havlena Nikolas, Strýček Daniel, Hassmann Ondřej, Štefka Samuel, 
Vraj Filip, Kuba Filip, Herůfek Simon, Macálka David
Spodní řada zleva: Damborský Tomáš, Králík Josef, Leitner Ondřej, Šebesta Jiří, Jeřábek Robin, Osička Luboš, 
Strýček Mikuláš, Průdek Jakub, Ptačovský Tomáš. 
Na obrázku chybí trenéři Vít Ševčík a Šebesta Jiří a hráči Průdek Šimon,Damborský Lucas,Vašák Vojtěch

Na snímku stojící zleva L. Pálka, J. Kuba, J. Kadlec, F. Pleskač, současný předseda B. Baláš, štědrý sponzor 
zaječského fotbalu J. Nosräti, F. Dvořák, S. Maňák, po oslavách tragicky zesnulý J. Novotný, J. Baláš, 
za ním B. Jeřábek, R. Žďárský, J. Lebloch st. a M. Petrla. Dole zleva A. Krůza, D. Damborský (převzalů 
ocenění za maminku F. Damborskou), M. Kubiš ml. (byl oceněn a převzal ocenění i za otce), V. Krůzová 
(převzala ocenění za otce J. Bučka), Z. Tomek a S. Osička. Na snímku chybí M. Protínský, K. Krčmař 
 J. Šenkýř, J. Hicl, B. Urbánek, I. Nečas, J. Štefka st., Z. Pohanka a M. Latýnová.
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Vánoční strom republiky

Lidka Létalová

Rozsvěcení vánočních stromů na náměstích, návsích 
či před kostely je vždy slavnostní kulturní událostí. 
Nikdo už nevzpomene, spíše ani neví, jaký nesku-
tečný příběh se pojí k úplně prvnímu vánočnímu 
stromu v naší vlasti.

Píše se rok 1919. Bylo těsně před Vánocemi. V ty 
dny se vydali tři kamarádi za Brno, do bílovického 

lesa, opatřit si malý vánoční stromeček. Jeden z těch tří byl známý 
brněnský novinář, spisovatel Rudolf Těsnohlídek. Šli lesem, brodili se 
v závějích, povídali si o všem možném. Najednou zaslechli dětský pláč. 
Pokračovali tím směrem a ke svému překvapení nalezli osamocené, 
jen spoře oděné, plačící dítě. Vzali je a odnesli na četnickou stanici. 
Byla to asi rok a půl stará holčička, kterou strážníci pojmenovali 
Liduška. Posléze se podařilo vypátrat matku odloženého děvčátka. 
Co ji k tomuto činu dovedlo? Bylo po 1. světové válce. Hlad, bída 
a nezaměstnanost na každém kroku. Žena, chudá služka z Netína, 
byla ve velmi tíživé životní situaci. Chtěla požádat o službu u sedláka. 
Měla však obavy, že by ji i s dítětem do služby nevzal. Proto holčičku 
zanechala v lese a doufala, že ji někdo najde, a snad se bude mít lépe. 
Tato událost spisovatelem Těsnohlídkem velice otřásla. Rád by pro 

takto opuštěné děti a  poválečné sirotky něco vykonal. Psal knihy 
pro děti. Jeho příběh „O lišce Bystroušce“ z roku 1920 dokonce 
zhudebnil Leoš Janáček a dodnes je v repertoárech mnohých diva-
del.  Myšlenka pomáhat bezbranným dětem mu nedávala spát. Díky 

jeho několikaleté iniciativě byla myšlenka pomoci dětem naplněna. 
Uběhlo pět let od nezapomenutelného příběhu o nalezeném děvčát-
ku pod smrkem, v bílovickém lese. Dne 13. prosince 1924 stanul 
na náměstí Svobody v Brně vánoční strom s kasičkou pro chudé 
a opuštěné děti. Nevídaná slavnostní událost za účasti tehdejších 
představitelů města, Sokolů a legionářů se neobešla bez účasti oné 
nalezené holčičky, která se mimo jiné dostala do dobrých rukou 
pěstounů. Tento charitativní čin inspiroval během čtyř dnů i další 
města v naší republice například Jihlavu, Tišnov, Znojmo a další. 
V Brně se u vánočního „Stromu republiky“, jak byl tehdy pojmeno-
ván, podařilo nasbírat během čtyř let tolik peněz, díky nimž mohl 
být roku 1929 otevřen v Brně Žabovřeskách dětský domov Dagmar, 
pojmenovaný podle dobrosrdečné dánské královny. 
A jak příběh holčičky pokračoval? Spisovatel a novinář Rudolf Těs-

nohlídek byl známý psaním příběhů ze soudních síní. Tam se setkal 
s pětadvacetiletou matkou odloženého děvčátka, která byla za svůj 
čin potrestána pěti roky žaláře. Velká škoda, že tento skvělý člověk 
nemohl sledovat osud děvčátka dále, i když se o něj velmi zajímal. 
Víme jen, že se holčička, spíše dospělá žena, provdala v roce 1938 
do Prahy. Dožila se 78 let. 

Nedá mi doložit, že spisovatel Těsnohlídek  prožil ve svém osobním 
životě tolik tragických zvratů, se kterými se jen těžce vyrovnával. 
Zřejmě z toho pramenila touha pomoci dětem, zvrátit jejich smutné 
osudy. Svůj osud však zvrátit nedokázal. Odešel z tohoto světa 
dobrovolně, ve věku 46 let. 

Postůjme tedy u rozsvěceného vánočního stromu o chviličku déle 
a vzpomeňme i na zakladatele této vzácné vánoční tradice. 

První adventní neděle v Zaječí

Mgr. Kristýna Dobešová

V neděli 29. listopadu v 17.00 hodin jsme společně zahájili adventní 
čas rozsvícením vánočního stromu pod kostelem a tradičním vánoč-
ním jarmarkem. Přestože nám tentokrát počasí nepřálo, sešli jsme se 
v hojném počtu a užili si tak krásná vystoupení za doprovodu kytar 
s vánočními písničkami dětí z mateřské školy pod vedením paní 
učitelky Kopůnové a Sedláčkové a nového pěveckého sboru základní 
školy pod vedením Silvany Karafiátové. Kulturní program zakončil 
obecní ženský pěvecký sbor, který si letos přizval na pomoc duo 
z Němčiček – pana Jana Hádlíka a paní Hanku Šaláškovou a také 
kytaristy z Podivína Bohdanu a Jiřího Kellnerovi. Celý program 
ozvučil pan Jiří Valenta z Milovic. Vánoční strom obstaral mís-
tostarosta Petr Grmela. Hodně z vás využilo příležitosti navštívit 
v tento sváteční den kostel, jehož otevření zajistil pan Rožnovský. 
Novinkou byl velký párty stan, který chránil před nepřízní počasí 
nejen krásné výrobky dětí ze školy a školky, které jste si mohli za-
koupit, ale také návštěvníky jarmarku. Nechybělo ani svařené víno 
a „dobrůtky“ z masny paní Pálkové. Párty stan zakoupila obec pro 
pořádání kulturních akcí, kterých v naší obci přibývá. Děkujeme 
všem, kteří pomohli s přípravou celé této tradiční akce, konané ten-
tokrát opravdu v první adventní neděli a věnovali tak svůj volný čas 
společnému slavnostnímu setkání – paní starostce Janě Hasilíkové, 
zástupcům obecního úřadu, Petru Nechutovi, Ince Vlčkové, Ivaně 
Kyzlinkové, panu Rožnovskému a pedagogickému sboru ze základní 
a mateřské školy a také členkám pěveckého sboru.

Proč zvony a zvonění?

P. Libor Salčák

Od doby, kdy lidé objevili kov, začali vyrábět i zvony. Dnešní 
zvony jsou slitinou mědi a cínu v určitém poměru, tzv. „zvonovina.“ 
Zvony nám oznamují smutné i radostné události. V naší farnosti 
Zaječí byl instalován automatický elektrický pohon. Zvonění ráno, 
v poledne a večer nám připomíná událost, kdy před více než dvěma 
tisíci roky byl poslán od Boha anděl k dívce Marii do Nazareta 
s nabídkou spolupráce na záchraně lidstva. Ona souhlasila a tak 

mohl přijít na svět Boží syn Ježíš Kristus, přislíbený Bohem již na 
počátku lidských dějin, po selhání prvních lidí. Každý pátek v 15:00 
si zvoněním připomínáme ukřižování Pána Ježíše, který se za nás 
obětoval smrtí na kříži, na Kalvárii v Jeruzalémě. Věřící křesťané při 
těchto zvoněních projevují Pánu Bohu vděčnost modlitbou, chvilkou 
ztišení a pozvednutím mysli k Bohu.

Na Štědrý den 24. 12. nás bude zvon zvát na bohoslužbu, aby-
chom oslavili Narození Božího Syna Ježíše Krista. Tato slavnost 
začíná tak jako v minulých letech od 19:15 hodin a všichni jste 
srdečně zváni.

Vánoční jarmark
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RO se schází pravidelně ve čtrnáctidenních intervalech.
RO schválila:
• uzavřít Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí dotace z rozpočtu obce 
Zaječí místním organizacím a spolkům
• poskytnout finanční dotaci na přestavbu a opravu rybochovné-
ho zařízení, terénní úpravy v okolí rybníku ŠUTRKOL ve výši 
50 000 Kč. občanskému sdružení Rybníkáři Zaječí se zaměřením 
na ekologii lužních vod 
• Státnímu pozemkovému úřadu Břeclav trasy zpevnění polních cest 
a název „Okružní“ pro přípravu projektu v k. ú. Zaječí
• zaslat výpověď ke Smlouvě o odběru a zpracování odpadu, uza-
vřené dne 1.7.2003 mezi obcí Zaječí a firmou STAVOSUR, spol. 
s r.o., Hustopeče 
• uzavřít smlouvu na výše uvedený odpad se společností HANTÁLY, 
a.s. Velké Pavlovice
• nabídku společnosti HANTÁLY - umístit kontejner na mláto 
v blízkosti SD
• zaslat na MF ČR nesouhlas s vydáním povolení k provozování loterie 
s odkazem na porušování zákona o ochraně zdraví, mládeže apod.
• uzavřít smlouvu s firmou LAMA ENERGY - odběr zemního plynu, 
od 1.1.2016 do 31.12.2016
• uzavřít Smlouvu na daňové a účetní poradenství mezi Obcí Zaječí 
a společností ALOTAX s.r.o., Hustopeče zaměřené na daň z přidané 
hodnoty s paušálem 2 000,- Kč/měsíčně 
• uzavřít Veřejnoprávní smlouvu o výkonu přenesené působnosti 
na úseku sociálně-právní ochrany dětí, mezi Obcí Zaječí a Městem 
Břeclav 
• pojistnou smlouvu na vozidlo BONETI „Standard“ - limit plnění 
50 mil. Kč u ČP
• požádat ČP o marketingový příspěvek 10 000 Kč pro obec
• uzavřít a podepsat SOD mezi Obcí Zaječí a Hřiště s.r.o.
• zveřejnit záměr pronajmout nebytové prostory na SKA a přilehlé 
pozemky
• výši pojištění u ČP včetně pojištění odpovědnosti za škodu od 
1.1.2016 ve výši 88 384 Kč/rok
• platové výměry pro ředitele ZŠ a ředitelku MŠ
• nákup „PÁRTY“ stanu v hodnotě do 30,- tisíc Kč 
• smlouvu o nájmu hrobového místa - na dobu trvání 10 let, cena za 
služby 10,- Kč/m2/rok, cena za nájem 4,- Kč/m2/rok
• nominovala do Rady základní školy: pana Františka Dobeše, 
PharmDr. Ivanu Kyzlinkovou a JUDr. Petru Janouškovou – členy ZO

RO vzala na vědomí: 
• možnosti dotací na zpracování projektové dokumentace na realizaci 
opatření ÚSES
• návrh zastavovací studie na pozemcích ve vlastnictví investora p. 
Ing. Kliky a na pozemcích obce p. č. 1871/22 a 1871/23, ul. Šakvická
• rozhodnutí MMR – obci Zaječí byla poskytnuta dotace na vybavení 
hřiště- SKA
• výpověď p. Petra Nechuty nájmu nebytového prostoru u školního 
hřiště čp. 493 a přilehlých pozemků ke dni 31.12.2015

RO zamítla:
žádost p. F. Horáčka o pronájem vzrostlého stromu (ořechu) včetně 
části pozemku pod ním, na parcele č. 4855/178

Z jednání zastupitelstva obce (ZO) konaného dne 1.9.2015 
ZO schválilo: 
• prodloužení termínu dokončení díla „Zaječí – ČOV a kanalizace“ 
do 30.10.2015 
• rozpočtové opatření č. 5/2015 ve výši příjmů: 92.425.900,- Kč, 
výdajů: 106.744.900,- Kč a financování: 14.319.000,- Kč
• zveřejnit záměr prodat část pozemku 4855/200 o výměře cca 
10–15 m2, vč. studny
ZO vzalo na vědomí:
• rozpočtové opatření č. 3/2015 ve výši příjmů: 0,- Kč, výdajů: 13.500,- Kč 
a financování: 13.500,- Kč a rozpočtové opatření č. 4/2015 ve výši 
příjmů: 244.200,- Kč, výdajů: 256.200,- Kč a financování: 12.000,- Kč 
• informaci p. Františka Dobeše k postupu občanů při poškození 
jejich nemovitostí vlivem výstavby kanalizace v obci
• uzavřít Dodatek č. 2 ke Smlouvě o dílo ze dne 10.7.2014 ve znění 
Dodatku č. 1 uzavřeného dne 9.10.2014 mezí Obcí Zaječí a Společ-
ností „Zaječí – ČOV a kanalizace“

Z jednání Zastupitelstva obce (ZO) konaného dne 27.10.2015
ZO schválilo:
• prodeje pozemků a zveřejnění záměrů prodat pozemky dle příloh
• uzavřít Dodatek č. 1 ke Smlouvě o zápůjčce uzavřené dne 1.8.2014 
mezi Obcí Zaječí a Mysliveckým sdružením Zaječí – Nové Mlýny
• uzavřít a podepsat Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace 
ve výši 50 tis. Kč na zajištění pokrytí výdajů na činnost s TJ Sokol 
Zaječí a Obcí Zaječí
• uzavřít a podepsat Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace 
z rozpočtu obce Zaječí ve výši 80 tis. Kč na pokrytí výdajů souvi-
sejících s činností TJ Sokol Zaječí 
• uzavřít a podepsat Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace 
z rozpočtu obce Zaječí ve výši 20 tis. Kč na zajištění pokrytí výdajů 
na pořízení almanachů při příležitosti oslav 70. výročí založení TJ 
Sokol Zaječí
• rozpočtové opatření č. 6/2015 ve výši příjmů: 6 336 500 Kč, ve výši 
výdajů: 6 347 700 Kč a financování: 11 200 Kč
• a pověřilo starostku obce k vyvolání jednání se zástupci s. d. Jed-
nota Mikulov o možnostech prodeje nemovitosti - objektu čp. 408 
a pozemků p. č. 593/4 a 6026/1, v k.ú. Zaječí 
• pověřilo, aby se jednání zúčastnili paní starostka, Ing. Aneta Kleiber 
Nosrätiová a Ing. Petr Grmela 
• podat žádost o registraci Obce Zaječí k platbě DPH
• uzavřít a podepsat Dodatek č. 3 ke Smlouvě o dílo ze dne 10.7.2014 
ve znění Dodatku č. 1 uzavřeného dne 9.10.2014, Dodatku č. 2 uza-
vřeného 23.9.2015, mezi Obcí Zaječí a Společností „Zaječí – ČOV 
a kanalizace“ 
ZO vzalo na vědomí:
• doporučení p. Františka Dobeše provést kamerovou zkoušku dešťové 
kanalizace na ul. Domky (okolí RD p. Františka Hamana)

Z jednání Zastupitelstva obce (ZO) konaného dne 14.12.2015
ZO schválilo:
• obecně závaznou vyhlášku obce č. 1/2015 o stanovení systému 
shromažďování, sběru, třídění a odstraňování komunálního odpadu
• návrh rozpočtového výhledu na roky 2015 – 2018
• rozpočet obce na rok 2016

Výpis z usnesení Rady a Zastupitelstva obce Zaječí za období červen - prosinec 2015

Čistírna odpadních vod a kanalizace 
v Zaječí je dokončena

František Dobeš, člen zastupitelstva obce

V obci Zaječí bylo v průběhu minulých 14-ti měsíců provázených 
dopravními komplikacemi, omezením vjezdů i parkování, znečišťo-
váním životního prostředí nadměrnou prašností, hlukem a velkým 
stavebním provozem vybudováno celkem 8 569 metrů gravitační ka-

nalizace, tedy stoky, která samospádem odtéká do čistírny odpadních 
vod nebo do čerpacích stanic a 1 797 metrů tlakového - výtlačného 
potrubí z pěti čerpacích stanic, z nichž je odpadní voda přečerpávána 
do kanalizace gravitační.

Místo původně plánovaných 436 domovních kanalizačních do-
movních přípojek bylo nakonec na základě dodatečných požadavků 
vlastníků nemovitostí vybudováno 530 přípojek, a to ve většině 
případů i včetně revizní šachty pro jednotlivé domy nebo parcely. 



5

K tomuto navýšení se vedení obce rozhodlo mimo jiné i s ohledem 
na budoucí výstavbu a rozvoj obce.
Vzhledem k nepříliš přesnému zpracování projektové dokumentace 

stavby bylo nutné v průběhu realizace stavby nad rámec projektu 
přeložit mnohé stávající inženýrské sítě umístěné v souběhu s pláno-
vanou novou trasou kanalizace. Přeložek vodovodu bylo provedeno 
307 metrů a stávající kanalizace 326 metrů. Nejen z výše uvedených 
důvodů byl dodatkem smlouvy posunut termín dokončení díla, ale 
i cena díla byla zvýšena o více jak 20 milionů korun. Veškeré změny 
stavby byly kladně projednány se Státním fondem životního pro-
středí při Ministerstvu životního prostředí ČR. Mnohé z navýšení 
ceny bylo shledáno jako uznatelné a tak bylo možné k jeho úhradě 
využít finanční rezervu stavby s tím, že obec jedná o dalším možném 
navýšení přidělených dotačních prostředků.
V době psaní tohoto článku dokončoval zhotovitel odstraňování 

větších i drobných vad, jak v povrchových úpravách po dokončení 
kanalizace, tak i na vlastním kanalizačním řadu a ve spolupráci 
s technickým dozorem stavby, společností Geotest Brno a.s., byla 
„stavba“, především její dokladová část, připravována na vydání 
kolaudačního souhlasu. 

Před uzávěrkou tohoto čísla „Radničních listů“ bylo na kanalizaci 
připojeno již více jak 200 domácností a další, především ti, kteří 
budou připojeni přes centrální čerpací stanice, již netrpělivě čekali 
na možnost napojení, čímž výrazně přispějí k již v červnu zahá-
jenému zkušebnímu provozu nové čistírny odpadních vod, která 
podle posledních výsledků laboratorních rozborů funguje výborně.

Jak jsme již dříve uváděli, pro zkušební provoz nové čistírny od-
padních vod bude potřeba na novou kanalizaci připojit co nejvíce 
domácností. Po provedení pokládky celého potrubí Vaší domovní 
kanalizační přípojky a před jeho zasypáním je vždy nutno pozvat 
ke kontrole pověřeného pracovníka obce pana Zdeněk Prokopa, tel. 
734 405 839.

K velkému zpoždění připojování domů napojených přes 5 centrálních 
čerpacích stanic došlo především z důvodů požadavků společnosti 
E.ON na změny v elektrického zabezpečení rozvodů stanic a změny 
(k lepšímu) v řešení technologie v šachtách. Problémy nastaly také 
u operátora dálkového připojení na mobilní telefonní zabezpečení.

Závěrem chci poděkovat za vaši trpělivost a pochopení, které 
většina z vás v průběhu realizace díla se všemi účastníky výstavby 
měla. Věřme, že celé dílo bude provozováno bez větších komplikací 
a problémů. 

Pro případ reklamačních závad složil zhotovitel v souladu se smlou-
vou o dílo na zvláštní účet tak zvanou bankovní záruku ve výši 5,5 
milionů korun, kterou může obec využít v případě záručních oprav 
a dodatečně zjištěných nedostatků.

Se všemi vlastníky ne-
movitostí v Zaječí bude 
v první polovině příštího 
roku na obecním úřadě 
sepsána smlouva o při-
pojení na veřejnou kana-
lizaci a po vyhodnocení 
zkušebního provozu bude 
za odvádění odpadních 
vod účtována úhrada 
stočného, jehož výše 
bude stanovena v soula-
du s platnými předpisy 
a bude rozhodně nižší než 
v okolních obcích, kde již 
veřejná kanalizace napo-
jená na ČOV funguje.

Úpravna vody Zaječí – intenzifikace a rekonstrukce

Ing. Vladimír Paulík, VaK Břeclav

Stavba „Úpravna vody Zaječí-intenzifikace a rekonstrukce“ byla 
dokončena v plánovaném termínu 30. 9. 2015. Kolaudační souhlas 
s užíváním stavby obdržel investor VaK Břeclav a.s. v listopadu 
2015. V rámci stavby byla zvýšena vydatnost jímacího území Za-
ječí realizací nových zdrojů podzemní vody a nových vodovodních 
násoskových a výtlačných řadů a objektů. V areálu úpravny vody 
byla provedena rekonstrukce stávající technologické linky a přista-
věna nová technologická linka s podzemní akumulací umožňující 
zvýšení kapacity úpravny vody ze 45 l/s na 85 l/s. Nový výtlačný 
řad zajišťuje dodávku pitné vody do kapacitně rozšířeného řídícího 
vodojemu Zaječí. Pro zabezpečení dodávky vody do stávajících 
vodovodní sítě byl rekonstruován přívodný řad a ČS Šakvice. Tato 
investice zabezpečí dodávku kvalitní pitné vody nejen do stávajícího 
skupinového vodovodu, ale umožní zvýšit dodávku vody do oblasti 
Hustopečska. Celkové náklady stavby byly 345 mil Kč., realizace 
trvala 14 měsíců, rekonstrukce byla prováděna za provozu a dodávka 

pitné vody byla i za ztížených podmínek vyhovující. Na stavbu byla 
poskytnuta dotace z fondů EU a SFŽP. Dodavatelem stavby bylo 
sdružení firem IMOS Brno, VHS Břeclav a ARKO TECHNOLOGY. 
Úpravna vody a nový vodojem slouží v současné době k zásobování 
pitnou vodou pro 31 obcí v regionu.

Výkop kanalizace na Požární 

Úpravna vody Zaječí technologie

Úpravna vody ZaječíÚpravna vody Zaječí nový vodojem
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Dobrovolný svazek obcí ČISTÝ JIHOVÝCHOD

byl založen z iniciativy akcionářů společnosti Hantály v srpnu roku 
2007. Členskou základnu dnes tvoří celkem 31 obcí – akcionářů Han-
tály a.s. Hlavním cílem všech členů bylo společné řešení odpadového 
hospodářství v obcích Břeclavska a Hustopečska s maximálním 
využití evropských dotací. 

Členové svazku využili hned první výzvy z Operačního programu 
Životní prostředí a již v říjnu 2007 podali společnou žádost na vý-
stavbu 10 sběrných dvorů. O rok později následovala žádost druhá 
na výstavbu dalších 4 sběrných dvorů. Předmětem žádostí byla 
stavba sběrných dvorů včetně vybavení. Celkem bylo vytvořeno 
zázemí odpadového hospodářství ve 14 obcích v hodnotě 102 mil. 
Kč. Dotace činila 90%, tedy 91,8 mil. Kč. Obce financovaly ze svých 
rozpočtů zbývajících 10%, tedy 10,2 mil. Kč. 

Dalším společným projektem je zavedení třídění biologicky roz-
ložitelného komunálního odpadu v souladu s platnou legislativou. 

Povinnost třídit bioodpad byla uzákoněna od 1.3.2015. Díky inici-
ativnímu přístupu členů svazku a společnosti Hantály byly obce 
na tuto skutečnost již připraveny. V roce 2011 byla podána žádost 
o dotační prostředky na stavbu společné kompostárny a následně 
na zakoupení svozového vozidla a 9954 kusů speciálních nádob 
na bioodpad. I zde byl svazek úspěšný a získal dotaci ve výši 90% 
z celkové částky 45 mil. Kč. Finanční spoluúčast na projektu ve 
výši 10% byla hrazena z prostředků a.s. Hantály, která kompostárnu 
provozuje a současně zajišťuje svoz bioodpadů z obcí.
V současné době se obce snaží naplňovat závazné ukazatele projektů, 

které jsou dány dotačními podmínkami. 
Obec Zaječí je aktivním členem tohoto sdružení. Využila již první 

dotační výzvy a v rámci této dotace byl vybudován sběrný dvůr 
společně s technickým vybavením. Paní starostka byla v letech 
2010 – 2014 předsedkyní tohoto svazku a od prosince 2014 je mís-
topředsedkyní svazku.

Znečišťování ovzduší v Zaječí

JUDr. Petra Janoušková

Když jsem před několika lety napsala sloupek k ochraně ovzduší, 
netušila jsem, že bude ještě stále aktuální. Přitom právní úprava je 
vůči znečišťovatelům poměrně nekompromisní a obsahuje celou řadu 
povinností. Spousta z nich je určena pro vlastníky kotlů na pevná 
paliva (dle zákonné terminologie jde o provozovatele spalovacího 
stacionárního zdroje na pevná paliva). Přestože platí zákaz spalování 
odpadu a nekvalitních druhů paliv, realita je v Zaječí bohužel jiná 
a není třeba žádné složité dokazování. Stačí jedna večerní procház-
ka po obci v topné sezóně. Zákaz spalování nevhodných materiálů 
v kotlích na pevná paliva, zejména uhelných kalů a odpadů, přitom 

není samoúčelný. Znečištěné ovzduší nepříznivě působí na lidské 
zdraví, vegetaci a snižuje také kvalitu bydlení. Nebezpečné jsou 
především plastové obaly obsahující vysoké množství chlóru, který 
v reakci s nespálenými organickými látkami vede ke vzniku tzv. 
dioxinů, které jsou silně toxické i ve velmi nízkých koncentracích.

Základním právním předpisem v dané oblasti je zákon č. 201/2012 
Sb., o ochraně ovzduší, který stanoví zejména práva a povinnosti 
provozovatelů zdrojů znečišťování ovzduší, nástroje ke snižování 
množství látek znečišťující ovzduší, působnost správních orgánů 
a opatření k nápravě a sankce. Za připomenutí stojí především usta-
novení § 17 odst. 1 písm. h) zákona o ochraně ovzduší, podle kterého 
je provozovatel kotle na pevná paliva (pokud slouží jako zdroj tepla 
pro vytápění) povinen provádět jednou za dva roky kontrolu tech-

Třídíme bio odpad

Jana Krutáková, ředitelka a.s. HANTÁLY 
Jana Hasilíková, starostka obce

V minulém zpravodaji jste si mohli přečíst krátce o tom, co to vlastně 
je biologicky rozložitelný komunální odpad, tedy krátce BRKO nebo 
bioodpad a proč jej třídíme.

Obec Zaječí spolu s dalšími obcemi DSO Čistý jihovýchod za-
čala otázku třídění a zpracování bioodpadů řešit již v roce 2010. 
Výsledným řešením pak bylo vybudování centrální kompostárny 
v areálu skládky ve Velkých Pavlovicích a vybavení jednotlivých 
domácností speciálními sběrovými nádobami určenými pro svoz 
bioodpadů z domácností.
V každé domácnosti vyprodukujeme denně významný díl odpa-

du ve formě organické hmoty - slupky z brambor, okrájené ovoce 
a zeleninu a jiné zbytky potravin rostlinného původu. Navíc z každé 
zahrady nám zbude posekaná tráva, shrabané listí nebo ořezané větve 
či podstýlky našich domácích býložravých mazlíčků. 

Každý z nás jako občan produkuje až 200 kg odpadu ročně, v obci 
Zaječí je to 184 kg na obyvatele za rok. V komunálním odpadu je 
celá řada cenných složek, které je možné opětovně využít. V dnešní 
době je běžné třídit papír, sklo, plasty, nápojové kartony, nebezpečné 
odpady z domácností, či odkládat jiné druhy nepotřebných odpadů do 
sběrných dvorů. V námi vyprodukovaném odpadu je ročně dalších 75 
až 100 kg bio odpadu. V obci Zaječí vyprodukuje v průměru každý 
občan 73 kg bio odpadu za rok. Tento údaj jsme získali na základě 
skutečně vyvezeného množství bio odpadu v roce 2015. 
V nakládání s bio odpady se nabízejí pro občany Zaječí tyto možnosti:

• domácí kompostování – přímo na zahrádce, ve vlastním kompostéru. 
Tady je občan limitován velikostí vlastního kompostéru a velikostí 
zahrádky, kde kompost využije. Doba zrání kompostu je téměř 1 rok, 
je důležité správné rozvrstvení organického materiálu v kompostéru.
• sběr bio odpadu pomocí kontejnerů na velkoobjemový odpad – vel-

koobjemové kontejnery jsou určeny pouze pro objemnější bio odpad, 
jsou přistavovány s obsluhou především na jaře a na podzim na 
veřejné prostranství a na sběrném dvoře.
• tříděný sběr pomocí speciálně provětrávaných nádob – bio odpad je 
sbírán do speciálních provětrávaných nádob o objemu 120 a 770 litrů, 
které eliminují vznik hnilobných procesů a zápachu, svoz probíhá ve 
14ti denním cyklu, v době od listopadu do března pak jednou za měsíc. 
Bioodpad je pak odvezen na kompostárnu k dalšímu zpracovávání. 

Kombinací těchto tří způsobů pak lze dosáhnout maximálního 
využití organické hmoty a po zpracování na kompost ji vrátit zpět do 
přírody. Z areálu skládky ve Velkých Pavlovicích je možno odvézt 
si kompost a využít ho na svých zahrádkách apod. jako hnojivo.

Děkujeme všem občanům, kteří odpad třídí.
Závěrem malé upozornění pro občany:

• bioodpad dávejte prosím do sběrových nádob bez dalších obalů. 
Kompostovatelné sáčky mají delší dobu rozkladu oproti bioodpadu 
a navíc způsobují mechanické poškozování v drtícím a míchacím 
voze při přípravě zakládky bioodpadu na kompostárně.

Kompostárna – bioodpad HANTÁLY
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nického stavu a provozu zdroje prostřednictvím odborně způsobilé 
osoby. Na vyžádání je povinen obecnímu úřadu obce s rozšířenou 
působností (v případě Zaječí jde o Městský úřad v Břeclavi) předložit 
doklad o provedení kontroly. Provozovatel kotle na pevná paliva 
je povinen zajistit provedení první kontroly nejpozději do 31. 
prosince 2016. Pokud kontrolu neprovede nebo nedodržuje další 
povinnosti stanovené v zákoně o ochraně ovzduší (včetně uvedené 
povinnosti spalovat jen dovolená paliva), vystavuje se riziku uložení 
pokuty až do výše 20.000,- Kč. Zákonná ustanovení sama o sobě 
nemohou znečišťování ovzduší zabránit. Uvidíme, jak důsledný bude 
přístup Městského úřadu v Břeclavi, který dodržování povinností 
stanových zákonem o ochraně ovzduší kontroluje na základě vlastní 
úřední činnosti nebo na základě podnětů osob. Úřad je povinen 
podněty přijímat a zkoumat, zda jsou dány důvody k zahájení řízení 
o přestupku (správního deliktu). Jednou z metod ke zjištění, zda 
vytápěním domu dochází k nepřípustnému znečišťování ovzduší, 
je tzv. Ringelmannova metoda upravená vyhláškou č. 415/2012 Sb., 
kterou se zjišťuje tmavost kouře. Přípustná úroveň znečišťování je 
určena i stupněm tmavosti kouře (čím je tzv. kouřová vlečka z ko-
mína více šedá, tím je větší pravděpodobnost, že spalovací proces 
není v pořádku).

K použití nekvalitních paliv mohou vést ekonomické důvody, kte-
ré jsou pro sociálně slabší občany rozhodující. Porušování zákona 
však není možné dlouhodobě tolerovat. Řešením může být finanční 

podpora ekologicky šetrných způsobů vytápění domácností. Podrob-
nější informace k ochraně ovzduší, k právní úpravě a ke zdravotním 
rizikům spojených s kvalitou ovzduší můžete najít na internetových 
stránkách Ministerstva životního prostředí www.mzp.cz, tzv. kot-
líkové dotace na www.sfzp.cz, a další dotační programy rovněž na 
stránkách www.opzp.cz. 
Přeji klidný adventní čas.

Mateřská škola 

Bc. Hana Sedláčková učitelka MŠ

Motto: „Pojď, podej mi ruku a povedu tě cestou za poznáním! 
Ne, nemusíš se bát, budu stále s tebou. Provedu tě, pomůžu ti, 
ochráním! Spolu zvládneme vše! Podívej, to je náš svět!“

MŠ Zaječí navštěvuje od 1. 9. 2015 celkem 70 dětí s celodenní 
docházkou.

Záměrem výchovného působení a filozofií naší školy je vytvořit 
MŠ, která doplňuje rodinnou výchovu a v úzké vazbě na ni klade 
důraz na soulad psychiky dítěte s tělesným zdravím, zajišťuje dítěti 
podnětné prostředí k aktivnímu rozvoji a učení. 

Umožňujeme dětem prožít aktivní a šťastné dětství tím, že jim 
vytváříme pohodové a přátelské prostředí bez zbytečného spěchu, 
kde se děti cítí dobře, kde je kamarádská nálada, pochopení a láska. 
Usilujeme o rozvoj samostatných a zdravě sebevědomých dětí cestou 
přirozené výchovy, pokládáme základy celoživotního vzdělávání 
všem dětem bez rozdílu podle jejich možností, zájmů a potřeb, a to 
vše společnou cestou s rodiči a s ohledem k tradicím a hodnotám 
dnešní společnosti. Filozofie naší školy vychází z rámcových cílů před-
školního vzdělávání. (výňatek ze Školního vzdělávacího programu).

Září:
• ve středu 2.9. přijelo do školky divadýlko Šikulka a zahrálo 3 po-
hádky o kamarádství a jak je důležité používat kouzelná slovíčka 
„prosím“ a „děkuji“
• v úterý 8.9. jsme zahájili kurz plavání první lekcí z deseti
• vyhlásili jsme podzimní sbírku kaštanů a žaludů. Zapojily se i děti 
a vysbíraly žaludy na školkové zahradě. Nasbírané „dobroty“ pro 
zvířátka na zimu jsou připravené k předání myslivcům

Říjen:
• v pátek dopoledne přijel do školky písničkář Viktor. Seznámil děti 
s abecedou, se zvířátky v zoo i na dvorku, dokonce s dětmi zkoušel 
zpívat anglicky, německy, maďarsky i čínsky. Zábavné pásmo za-
končil tanečkem v kostýmu šaška
• kdo se těšil na DRAKIÁDU, tak se jí jistě zúčastnil v pondělí 5.10. 
odpoledne na sportovním areálu u ZŠ. Děkujeme Sdružení rodičů 
při MŠ Zaječí, že se ujalo organizace 
• v pátek 23.10. jsme se konečně sešli před školkou, abychom zahájili 
letošní Pochod světlušek. Mohli jsme tak společně prožít večer plný 
dětských písniček, světýlek i dobrot

Ing. Michal Zich

V roce 2013 Vás spolek MAS Hustopečsko seznámil se svojí čin-
ností, což znamená přerozdělování dotací jednotlivým subjektům 
na Hustopečsku. MAS Hustopečsko byla přidělena částka ve výši 
cca 80 mil. Kč. Příklady dotací jsou následující
• dotace na sociální byty
• rekonstrukce MŠ a ZŠ
• sociální služby pro rodiny s dětmi
• příměstské tábory pro děti

• podpora hasičů 2. a 3.třídy
• podpora zemědělců
• bezbariérové místa, opravy chodníků, retardéry, parkovací místa apod.
• opravy mysliven a přilehlých komunikací
• a další.

Tyto dotace je možné čerpat od r. 2016 do r. 2022. Čerpat může 
obec, podnikatelé i neziskové organizace.
Více informací naleznete na www.mashustopecsko.cz. 

Činnost Místní akční skupiny Hustopečsko (zkr. MAS Hustopečsko)
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Z dění v základní škole

Mgr. Michaela Ševčíková

V úterý 1. září 2015 jsme zahájili nový školní rok a do školních 
lavic poprvé usedlo i 26 prvňáčků. Pod vedením pedagogických 
pracovníků nabízíme žákům devět zájmových útvarů a nově také 
sborový zpěv pod vedením paní učitelky Mgr. Silvany Karafiátové . 

Od začátku školního roku jsme toho hodně zažili:
• společně jsme oslavili Mezinárodní den ozonu (16. 9.) i Evropský 
den jazyků (26. 9.) 
• přivítali jsme několik návštěv: např. pedagogy a studenty ze SOU 
tradičních řemesel a Vyšší odborné školy z Brna s prezentací „Poznej 
kouzlo řemesel“ (1. 10.) nebo studentku zubního lékařství, která nám 
připomněla, jak správně pečovat o chrup (22. a 23. 9.)
• vypravili jsme se na prohlídku sbírek a arboreta Mendelovy univer-
zity v Brně (30. 9.), na výstavu panenek v místní knihovně (6. 10.) 
a několik žáků koncem října dokonce vycestovalo do Velké Británie.

Další události a podrobnější informace jsou k dispozici
na www.zszajeci.cz.

Brighton

Mgr. Alena Harmáčková

V pátek 30. 10. se vrátili žáci 6. a 7. třídy ze studijně vzdělávacího 
zájezdu do Velké Británie – Brightonu.

Projeli kus cesty přes Německo, Belgii, Nizozemí, Francii a Eurotu-
nelem se vlakem přepravili přes kanál La Manche do Velké Británie.

Svou několikadenní pouť začali v londýnské čtvrti Greenwich, kde 
se zastavili u nultého poledníku dělícího naši zeměkouli na východní 
a západní část. Lodí se po řece Temži přepravili do vnitřního Londýna. 
Prohlédli si nejen Tower Bridge zvenku, ale prošli se po skleněné lávce 
i vnitřkem mostu. Dále nemohli minout významné budovy a pomníky 
hlavního města Velké Británie: Houses of Parliament,Westminster 
Abbey, Tower of London, Trafalgar Square, St. Paul‘s Cathedral,Big 
Ben, Downing Street. Ve večerních hodinách se všichni svezli na 
London Eye, odkud měli tyto pamětihodnosti jako na dlani. Odtud 
se autobus se žáky vydal dále jižněji k mořskému pobřeží do cílového 
města Brighton, přesněji řečeno do jedné z jeho částí Saltdean, kde 
byli účastníci zájezdu ubytováni v hostitelských rodinách.

Další dny čekala žáky výuka ve škole. Probíhala většinou formou 
her a kvízů. Odpoledne žáci trávili na památných místech: Battle 
Abbey – bitva u Hastings, mořské útesy – Seven Sisters, přístavní 
město – Portsmouth – námořní loď Victory, vyhlídková věž Spinnaker 
Tower, Royal Pavilion.

Přes počáteční rozpaky a nejistotu v jazyce byli všichni se zájezdem 
spokojeni a rádi by se podobného výjezdu zúčastnili i v budoucnosti.

Projekty školy

Mgr. Jaromír Harmáček, ředitel školy

K zajištění náročnějších akcí, které uskutečňujeme během roku 
2015, jsem žádal MŠMT o tři projekty spolufinancované z Evrop-

Listopad:
• vyšetření zraku u dětí, které rodiče přihlásili, proběhlo v MŠ za-
čátkem listopadu
• 4.11. jsme byli poprvé bruslit. Bylo to velké dobrodružství, hlavně 
pro děti, které stály na ledě poprvé 
• 6.11. přijelo planetárium a děti viděly pohádky promítané v nafuko-
vacím „kině“. První skupinka dětí viděla příběh broučka v přírodě 
a druhá skupinka dětí sledovala putování Měsíce za Sluncem 
• 18.11. a 25.11. vánoční dílničky rodičů ve spolupráci se Sdružením 
rodičů při MŠ Zaječí. Jedná se o výrobu vánočních dekorací, které 
se zpeněží na Jarmarku a výdělek je zase určen pro děti 
• 23.11. vánoční fotografování dětí profesionální fotografkou 
• 29.11. jarmark ve spolupráci s obcí a ZŠ, spojený se zpíváním 
u vánočního stromu

Prosinec:
• 1.12. návštěva Mikuláše, anděla a čerta ve školce
• 16.12. besídka ve třídách s nadílkou pod stromečkem
• 17.12. loutkové představení divadýlka Šikulka

Drakiáda 5.10.2015

Sdružení rodičů při Mateřské škole Zaječí

V pondělí 5. října jsme uspořádali na „horním hřišti“ pro děti a jejich 
rodiče drakiádu. Počasí nám přálo, jen větřík mohl foukat o trochu 
víc, ale snad každému se k nebi vznesl drak alespoň na chvilku. Pro 
děti jsme si připravili výrobu dráčků, překážkovou dráhu, házení 
na cíl, štouchání brambor a malování na obličej. Připraveno bylo 
i občerstvení, které přinesly maminky. Všichni jsme si krásně užili 
jeden z posledních slunečných podzimních dnů a už teď se těšíme 
na příští akci, kterou uspořádáme.

V anglické učebně
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ského sociálního fondu a státního rozpočtu České republiky. Ve 
všech případech byly žádosti úspěšné a do naší školy se v tomto 
roce podařilo postupně získat 781 905,- Kč (85% ESF, 15% SR). 
Požadavky na plnění podmínek projektů jsou přesně vymezeny 
a přísně vyžadovány.

Projekt s názvem „Inovace na dosah“ jsme již 31. 7. 2015 zdárně 
dokončili. Na 13 tabletech s příslušenstvím byli proškoleni všichni 
pedagogičtí pracovníci, koordinátor ICT a vedení školy. Zařízení 
zůstalo v majetku školy pro další používání ve výuce. 

Druhý projekt „Učit se a poznávat“ s celkovou finanční dotaci 
244 107 Kč je rozdělen na tři části:
• zlepšení jazykových kompetencí žáků a prohloubení jejich znalostí 
o zemích EU a ESVO, krátkodobý zahraniční jazykově-vzdělávací 
kurz uskutečněný v Brightonu 25. 10. – 30. 10. 2015
• zahraniční jazykový kurz pro učitele - krátkodobý intenzívní kurz 
v trvání minimálně deseti pracovních dnů (bez cesty, Malta 8. 11. 
– 22. 11. 2015)

• stínování pro pedagogy přírodovědných předmětů, technických 
předmětů a ICT v zahraničí (Anglie 24. 11. - 27. 11. 2015).

Třetí projekt se týká pracovních činností a přírodovědných předmě-
tů. Rozpočet tohoto projektu „Technické vzdělávání“ je 283 798 Kč. 
Cílem je rozvoj technického vzdělávání na základní škole formou 
vytváření žákovských výrobků. K tomu přispívá aktivita využití 
vybavení školní dílny. Prostředky využijeme na potřebné vybavení 
školní dílny nářadím, stavebnicemi a technickými soupravami pro 
žáky a pedagoga. Součástí tohoto projektu je i zaměření na výuku 
cizích jazyků především v  komunikační oblasti – rozvoj individu-
álních ústních komunikačních dovedností žáků v anglickém jazyce 
formou „blended leasingu“.

Termín ukončení našeho druhého a třetího projektu je 31. 12. 2015. 
Čeká nás v krátkém čase ještě hodně práce. Musíme si uvědomit, že 
moderní vybavení přináší také zvýšené nároky na přípravu, použití, 
instalace, servis a určitě větší spotřebu elektrické energie. Doufám, 
že vše zdárně zvládneme a předem děkuji všem pracovníkům školy, 
kteří se podílí na plnění přísných podmínek projektů.

„Ze starých kronik“

70. výročí konce druhé světové války 1945–2015

Mgr. Kristýna Dobešová 

Vážení spoluobčané, celý rok si náš národ 
připomínal významné výročí konce druhé 
světové války. 

Naše obec byla osvobozena Rudou ar-
mádou 16. dubna 1945.

Než si přečtete pár zajímavých událostí 
z roku 1945, které jsou zaznamenány v knihách a v kronikách, je 
třeba si uvědomit, že před druhou světovou válkou žilo v obci asi 
1500 obyvatel a z toho bylo cca 1300 německé národnosti a asi 200 
české národnosti. V obci mohlo po válce zůstat pouze 56 občanů 
německé národnosti. 

Již den před osvobozením Zaječí, tj. 15. 4. 1945 ve tři hodiny ráno, 
byli obyvatelé Zaječí vzbuzeni německým Wehrmachtem, aby se 
schovali ve sklepech. V osm hodin začala dělostřelba, která zasáhla 
faru a některé domy. Ve čtyři hodiny odpoledne dostali němečtí oby-
vatelé příkaz zabalit vše potřebné na povozy a v sedm hodin večer být 
připraveni k odjezdu za hranice přes Znojmo, Těšetice, Vranov nad 
Dyjí směrem na rakouský Kautzen. V Kautzenu a okolních obcích 
byli zaječtí Němci do 23. května. Čekalo se, až vojáci Rudé armády 
z okolí Zaječí odejdou. Pak se vydali zpátky k domovu. Od Mikulova 

poslali své zvědy do Zaječí, ti ale byli českými partyzány vyzrazeni 
a následně odvezeni i s potahy plnými zásob zpátky do Zaječí. (Volný 
překlad z knihy F. Tunkla - Saitzer Heimatbuch z r. 1980)
„Tito Němci měli sebou velké zásoby masa, sádla, mouky, šperky, 

peřiny atd. Toto vše bylo jim odebráno, ale vše zase záhadným 
způsobem zmizelo. Čtenář si laskavě udělá obraz, jaké tu byly po-
měry. Mezi těmi, kdo v obci vládli, byl i člověk 56x trestaný, o němž 
to nikdo nevěděl a až byl odhalen, ze Zaječí zmizel.“ (Kronika obce 
Zaječí 1958 – 1972, retrospektivně od r. 1946)

Na odlehčení tématu přidávám ještě trochu černého humoru, ten-
tokrát ze školní kroniky z let 1945 – 1980.
„Sudoviny se po válce zachovalo jen asi 10 vagónů místo 17-ti 

běžných. Část sudoviny byla zničena a menší odvlečena vojskem. 
Ruští vojáci si vždy napustili káď vína a v kýblech nosili do aut. 
Pili ovšem také značně, neboť to dokazuje okolnost, že jeden spit 
spadl dolů hlavou do kádě a utopil se ve víně. Jeho kamarádi ho ani 
nevytahovali řkouce: „Eto ničevo, nás mnogo.“ Hospodářský rok 
byl dobrý, zvláště vína bylo mnoho. Vojsko odtáhlo až v listopadu.“ 

Jak vnímali osvobození tehdejší čeští obyvatelé, se mi nepodařilo 
v žádných historických pramenech dohledat. Třeba se dočkáme 
nějakého svědectví od Vás nebo z pozůstalosti Vašich blízkých, po-
dobně, jak se můžete dočíst např. v zajímavém článku paní Ludmily 
Dvořákové z Velkých Pavlovic na webových stránkách
http://www.velke-pavlovice.cz/Data/files/2015/Vzpominky-na-valku.pdf

Návštěva kulturních památek Učíme se řemesla
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Poohlédnutí za Zaječskými krojovanými hody

Zaječští stárci a chasa

Krojované hody jsou jednou z největších událostí v naší krásné obci. 
Jako již tradičně se hody konaly první červencový víkend, což letos 
vyšlo na 4. a 5. července. 

Hody jsou vyvrcholením dlouhodobých příprav a je k nim potřeba 
i spousta ochotných lidí, kteří se mají zájem podílet na něčem tak 
cenném, jako jsou krojované hody. Jen málokdo si uvědomuje, že 
jde o zvláštní formu národního kulturního dědictví. Hody jsou 
i příležitostí navštívit rodiče, vidět se s kamarády, nasát vůni zvyků 
předávaných z generace na generaci nebo si jen uvědomit, odkud 
člověk vyšel a kam patří.  

Jeden ze symbolů, který širokému okolí hlásá, že právě začínají 
hody, je i mája, která letos měřila 28 metrů. Je to opravdu umění 
připravit tak vysokou máju. Jedná se o soubor složitých činností, 
ať už výběru správných stromů, očištění, spojení, nazdobení nebo 
samotné postavení. Mája se letos stavěla, podobně jako v předchozích 
letech, v pátek před zahájením hodů. 

Zda se povedou, záleží z velké části i na rozmarech počasí. Letos se 
k nám otočilo tou lepší stránkou a vykouzlilo nám krásné slunečné 
počasí, které se udrželo po celou dobu. V sobotu ráno se obcí roze-
zněly již známé tóny hudby a úhozy bubnu nám přidaly do kroku. 
Vše bylo připravené a hody mohly začít. V letošním průvodu šlo 12 
krojovaných párů. Novinkou, bylo zejména složení sklepníků, kdy 
se na pomoc hlavnímu sklepníkovi přidala i hlavní sklepnice. Opět 
se ke krojovaným připojily nové tváře, což dokládá jen fakt, že tato 
tradice oslovuje i mladé „zaječáky“. 

Důležitá je i dobrá nálada, která panovala po celou dobu konání 
hodů. K dobré náladě přispěly i dvě dechové hudby, jež jsme si 
přizvali na pomoc. V sobotu hrála DH Lácaranka, která se starala 
i o zábavu na hodky. DH Zlaťanka se postarala o krásnou zábavu 
v neděli. Sobota i neděle se těšily velké přízni vás spoluobčanů 
i dalších zúčastněných. Díky vám víme, že tradice v naší obci pořád 
žije a má smysl ji udržovat. Vizitkou dobré zábavy je i návštěva 

velkého počtu přespolních chas, které k nám na hody zavítaly. Pár 
slov bychom rádi dodali i k obnovené tradici hodků. Druhý ročník 
hodků bychom zhodnotili jako velice úspěšný. Letos jsme si mohli 
ověřit, že znovu obnovená tradice bude mít i následování v dalších 
letech. Pro větší zábavu vás všech, připravila chasa zábavné půlnoční 
překvapení v podobě veselé stínohry. 

Pro pořádání hodů i hodek je zapotřebí, jak už jsme se zmínili, 
mnoho naší práce, ale i mnohých dalších. Čímž bychom moc rádi 
poděkovali všem, kteří se na této tradici podíleli. Velký dík patří 
sponzorům, vinařskému spolku i všem ostatním vinařům, TJ Sokolu 
Zaječí a ochotným pomocníků, kteří nás v tomto úsilí nenechali sa-
motné. Samozřejmě, že obrovský dík patří i za podporu obcí, která 
nám i v nelehkých situacích byla nápomocna. Největší dík patří 
všem rodičům, babičkám a tetičkám za jejich ochotu a trpělivost. 
Podle našich pocitů se hody i hodky vydařily a doufáme, že nás 
tato tradice bude i nadále spojovat. Již teď se těšíme, až se další rok 
sejdeme opět pod májů.

Tříkrálová sbírka

Mgr. Kristýna Dobešová

Je za námi další rok a my se opět chystáme na organizaci Tříkrálové 
sbírky v naší obci. Sbírka se uskuteční v sobotu 2. ledna 2016 od 
13.00 hodin. Všichni vedoucí skupinek budou mít oficiální kartičku, 
která má své registrační číslo a tradičně se bude přispívat do zape-
četěných pokladniček s razítkem obce. 

Těšíme se na setkání se všemi vlídnými občany Zaječí a předem 
Vám děkujeme za jakýkoliv i drobný finanční příspěvek, milé slovo 
a pochopení. Vždyť naši „malí králové“ i jejich doprovázející ma-
minky tráví několik hodin v chladném počasí tak, aby Vás všechny 
zvládli obejít. 

Rádi se opět setkáme s našimi věrnými koledníčky a velmi rádi 
také uvítáme i všechny nové tříkrálové dobrovolníky, kteří tak 
svou účastí mohou pomoci dobré věci. Scházíme se ve 12.45 hodin 
u obchodu v centru obce. 

Srdečně Vás zveme na tradiční setkání při příležitosti konání „Noci 
kostelů“, které se bude konat 10. června od 18.00 do 22.00 hodin. 
Opět pro Vás připravujeme zajímavý kulturní program, tentokrát 
obohacený o vystoupení břeclavských pěveckých sborů a samo-
zřejmostí také bude možnost prohlídky kostelní věže s nádherným 
výhledem do okolí.

Optická kabelovka v Zaječí

Ing. Radek Menšík

Dovolujeme si informovat občany, že jsme v létě spustili připojo-
vání ke kabelové síti. Zájem je tak veliký, že jsme doposud nestihli 
udělat ani žádnou reklamu. K dnešnímu dni máme připojeno více 
než 20% obyvatel obce, kteří tak získali jednoznačně nejrychlejší 
a nejspolehlivější připojení jaké je v současné době možné realizovat.  
V případě, že i vy máte zájem o toto nejkvalitnější připojení můžete 

nás kontaktovat na telefonu 724 052 998 a zajistit si tak termín pro 
připojení.

S pozdravem a přáním krásného prožití vánočních svátků společ-
nost INTERNET4YOU.

Hodky 11. 7. 2015
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Zaječská mladá vína podruhé

Vinaři Zaječí – Jaroslav Nosräti

Když jsme se koncem října těšili, že po hektických 
otevřených sklepech zažijeme klidná „Zaječská 
mladá vína“, tak jsme se (naštěstí) mýlili. Již první 
prodeje vstupenek dávaly tušit, že to bude přesně 
naopak. Narychlo jsme k účasti přemluvili další dvě 
vinařství a pak už jen doufali, že se prodej lístků 

zastaví někde těsně nad loňským počtem návštěvníků, tedy nad čís-
lem 167. Avšak zaječská vína evidentně táhnou a tak jsme v sobotu 
31.10.2015 uvítali na druhém ročníku „Zaječských mladých vín“ 348 
návštěvníků, tedy jednou tolik, než v roce předchozím. Společné 
zahájení se nekonalo, neboť momentálně v obci není sál, který by 
takovéto množství návštěvníků pojal. Každý sklep tedy zahajoval 
samostatně a pak již jen početné skupiny návštěvníků se skleničkami 
v ruce a s taštičkami na krku korzovali Zaječím. K návštěvám sedmi 
sklepů jim prozpěvovali Mužáci z Ladné a krásně svítilo sluníčko, 
což byla náplast za nepřízeň počasí na jarních otevřených sklepech.

Moc děkujeme všem vinařům, kteří s námi do akce nebojácně šli 
a podíleli se na krásných okamžicích při skleničce s vínem, o které 
jsme se mohli s našimi návštěvníky podělit. A jak to tedy probíhalo? 

Začínáme v novém sklepě Leoše Buchty, kde nás vítá rozesmátý 
harmonikář a příjemná nálada, pak se ve vinařství Čermák jdeme 
podívat přímo do sklepa k demižonům. O poznání hůř si to pak rá-
zujeme do kopce do vinařství Pavlica, kde se můžeme blíže seznámit 
s jeho zajímavým mikrovinařstvím, a odtud je to už jenom kousek 
do Vinařství Herůfek, kde se stoly pod vínem doslova prohýbají. 

Dalo by se tady posedět ještě dlouho, ale stmívá se, a tak již těžkými 
kroky překonáváme hlavní silnici do Pura Vida. Naštěstí zaječské 
vozovky neumožňují řidičům moc rychlou jízdu, takže nikdo nedojde 
k úhoně. U Jožky Ševčíka je už veselo, návštěvníci mladých vín ještě 
neodešli a hosté, co mají vinárnu objednanou na večer, už přicháze-
jí. Jak to tak ale vypadá, nikomu už to vrásky na čele nedělá a my 
s dobrou náladou vyrážíme přes kopec do vinařství Vajbar. Krásně 
zrenovované vinařství se trochu ztrácí ve tmě, pár návštěvníků zde 
bloudí, ale společnými silami se dostáváme do sklepů pod vinárnou. 
Krásných vín už bylo dneska dost, selské svačinky a různé speciality 
v navštívených vinařstvích se to snažili zachránit, ale chce to chvilku 
spočnout, a pak hurá do vinařství Nosreti na volbu Krále mladých 
vín, ještě odevzdat svůj hlas a víno už opět může téci proudem. Tak 
to je letošní „Zaječské mladé víno“. Buď vínu požehnáno a snad se 
zase za rok všichni ve zdraví sejdeme.

O činnosti o. s. Rybníkáři Zaječí za rok 2015

Předseda: Bartošek Milan
Členové výboru: Ing. Grmela Jan, Hájek Karel, Chaloupka Zdeněk,
Kuba Bedřich (od 22. 5. 2015 Čermák Jan)
Revizní komise: Pleskač František, Létal Hynek, Holásek Milan

Co se týče členské základny, evidujeme k 6. 11. 2015 celkem 147 
členů z toho je 12 členů v kategorii dětí a mládeže, 27 důchodců a 7 žen. 

Naší hlavní činností je údržba a provoz svěřených rybníků Dlouhý 
a Šutrkol a přilehlých ploch jelikož se jedná o oblíbenou a turistic-
ky velmi vyhledávanou oblast. Tento rozsáhlý areál významným 
způsobem reprezentuje obec Zaječí i společenský život v ní. Práce 
jsou časově i finančně velmi náročné. Hlavní podíl prací v roce 2015 
tvoří údržba břehových porostů, udržování dřevin včetně výsadby 
nových stromů a pravidelné sečení trávy. V rámci větších prací byla 
provedena oprava výpusti rybníka Dlouhý a na přelomu let 2014 
a 2015 byla opravena a zpevněna příjezdová cesta k rybníku Šutrkol. 
Největší stavební akcí roku 2015 bylo přebudování bývalých sádek 
v jednotnou vodní ploše o výměře cca 0,3 ha.

Činnost ve sdružení nespočívá pouze v manuální práci a údržbě, 
ale výbor pořádá tradiční rybářské závody dětí a žen v průběhu let-
ních prázdnin a také tzv. družební závody se spřáteleným spolkem 

ze slovenské obce Kostoliště. Dětské rybářské závody pořádané 
ve spolupráci s MO MRS Zaječí se konaly 15. 8. 2015 s účastí 27 
závodníků v kategoriích od 0 do 8 let a 9 až 15 let. V kategorii 
mladších zvítězil s počtem bodů 151 Robin Jeřábek, na druhém místě 
se shodným počtem 50 bodů umístili Barbora Hluchá a Gabriela 
Atanasovičová. Ve starší kategorii bylo pořadí následující: 1. místo 
Filip Konečný se 218 body, na 2. místě Dominik Koubek s počtem 

Mladá vína 2015

Mladá vína u Leoše BuchtyMladá vína u Herůfků

Účastníci dětských rybářských závodů
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Zaječský fotbal oslavil 70 let

Ing. Josef Ševčík

Poválečné odsunutí německého obyvatelstva ze Zaječí znamenalo 
osídlení českým obyvatelstvem a už na podzim roku 1945 historicky 
poprvé vyběhlo na zaječský trávník ryze české fotbalové mužstvo 
mužů. Znamená to, že je to letos přesně sedmdesát let co si tehdy 
mimo jiných kopačky obuli bratři Schäfferové, bratři Pečkové, Florian 
Houžva, Jara Pálka, Bohuš Medek a do branky se postavil Jenda 
Pítka přezdívaný „Borec“. Dle pamětníků tehdy zaječské doplnili 
i přespolní fotbalisté jako učitel Šimoník z Rakvic a Pirnus z Přítluk. 
Hřiště tehdy bylo v lokalitě u vily, asi tam kde je dnes vinařský 
podnik. Tam se s fotbalem vydrželo až do roku 1953. V tomto roce 
bylo zprovozněno nové hřiště na místě toho dnešního. Hráči díky 
tomu získali v místní sokolovně i kabiny a nemuseli už své svršky 
věšet na hřebík ve stromě.

Když převzali roli hospodářů manželé Žůrkovi, poskytli azyl 
i fotbalistům. Jejich dvorek se stal na přechodnou dobu „kabinami“. 
Pozápasová hygiena představovala pumpu uprostřed dvora a dresy 
paní Žůrková prala v neckách. Hřiště se tehdy lajnovalo ručně 
vápnem a už moc přerostlá tráva se posekla kosou. Koncem šedesá-
tých letech byly postaveny první kabiny, které se v letech 1982 až 
1983 dočkaly přístavby.  Po rozšíření kapacity kabin přišlo na řadu 
nezbytné odvodnění hřiště a jeho zatravnění. Hlavními aktéry této 
radikální změny byli tehdejší předseda Josef Ševčík st. a vitální Josef 
Kuba (Pepiček). O pětadvacet let později (2008) se kabiny dočkaly 
komplexní rekonstrukce a nezbytné modernizace díky třímilionové 
státní dotaci a finanční podpoře obce. To už je již několik let na hřišti 
funkční závlahový systém. Řekněme, že současný areál fotbalové-
ho hřiště nabízí téměř ideální podmínky pro rozvoj fotbalu, který 
v Zaječí představují dvě mužstva mužů, mužstvo žáků a přípravka 
čítající na dvacet začínajících fotbalistů. 

Založení fotbalového mužstva odstartovalo před sedmdesáti lety 
i další sportovní aktivity v obci a o rok později už byla v Zaječí 
založena Tělocvičná jednota Sokol. Ze zakládací listiny získané 
v okresním archivu vyplývá, že se tak stalo 27. února 1946. Do pří-
pravného výboru byli zvoleni Florian Houžva, Rudolf Veis, Stanislav 
Grůza a Jaromír Harmáček. Starostou Sokola byl zvolen Florian 
Houžva a jednatelem se stal Jaromír Harmáček. O rok později byly 
Sokolu schváleny stanovy a na postu starosty vystřídal Houžvu Jan 

Šmíd. Funkci jednatele převzal František Kalivoda. V té době už dění 
v Sokole nepředstavovala jen kopaná, ale i sokolské cvičení, které si 
vzal pod patronát Josef Medek. Ten byl dlouhé roky hybnou pákou 
zaječského Sokola. Vedl cvičení žen, byl trenérem fotbalového mužstva 
a několik let i předsedou Sokola. Pod jeho vedením se zaječským 
ženám podařilo dostat až na spartakiádní Strahov. K nejaktivnějším 
cvičenkám tehdy patřily D. Harmáčková, F. Medková, M. Míková, 
M. Tomková, Š. Kadlecová, J. Nováčková a další. 

Postupem času se sokolské cvičení z obce bohužel vytratilo a dnes 
je Sokol prakticky jen o fotbale. Mluvíme-li o fotbale v Zaječí, pak 
je bezpochyby nutné spojovat ho především s Josefem Kubou. Už 
koncem padesátých let patřil k pilířům tehdejšího mužstva ať už 
jako brankář či hráč. Později byl trenérem, hospodářem, předsedou 
a krátce vším, co bylo zrovna potřeba. V Sokole neúnavně pracoval 
až do konce 90. let a zaslouží velký dík. 

Sedmdesát let činnosti už je celkem pěkná řádka a tak poslední 
víkend v srpnu došlo i na malou oslavu. Tradiční pouliční turnaj 
byl zakončen besedou u cimbálu s poděkováním žijícím hráčům, 
funkcionářům či trenérům, kteří si za svoji dlouholetou práci za-
slouží hlubokou poklonu, uznání a poděkování (viz foto). To náleží 
i zástupcům obce, která štědře finančně přispívá na chod spolku. 
Díky zaslouží i všichni finanční či materiální dárci. U příležitosti 
oslav byla vydaná i brožura mapující sedmdesátileté fotbalové dění 
v obci. Brožura je k mání na obecním úřadě nebo ji můžete dostat 
na hřišti, když se hraje fotbal.

Poděkování sponzorům

Hráči mladší i starší fotbalové přípravky a jejich trenéři děkují za 
příspěvky jak finanční, tak věcné na mistrovská i pohárová utkání 
v ročníku 2014/2015  těmto sponzorům: Bohdan Baláš a Josef Šev-
čík - Sokol Zaječí, Petr Nechuta a Dáša Sigmundová - sportovní 
areál, Zdeněk Maňák, Luboš Osička, Radek Nováček - pohostinství 
Rybářská bašta, Jiří Masař - restaurace Venuše, Libor Damborský 
a Tomáš Skládaný - hospoda u Zlaté podkovy, Jiří Štefka - Stolařství, 
Jana Hasilíková a Petra Konečná - obecní úřad, Svatopluk Herůfek, 
Radek Buchta, Jan Foretta a v neposlední řadě  hlavně rodičům, kteří 
nám strašně moc pomáhají a podporují nás všemi způsoby. Všech 
našich sponzorů si velice vážíme a těšíme se na další spolupráci 
v sezoně 2015/2016. 

142 bodů, na 3. místě Štěpán Sigmund s počtem 62 bodů. Dne 16. 
8. 2015 se na rybníce Dlouhý utkalo v rybářském závodě 27 žen. 
Vítězkou klání se po tuhém boji stala Pátková Lenka se 195 body, 
druhé místo obsadila Garčicová Eva s počtem bodů 127 a třetí místo 
zaujala díky 109 bodům Mádlová Anna. Největší ulovenou rybou 
závodů byl amur o délce 76 cm. Vítězové i ostatní účastníci obou 
závodů byli odměněni hodnotnými cenami, které byly pořízeny 
jen díky laskavé podpoře sponzorů, kteří nám umožňují vytvořit 
opravdu atraktivní závod. Dne 23. 8. 2015 se uskutečnilo v pořadí 
již 4. klání v lovu ryb mezi obcemi Zaječí a Kostoliště. Mužstvo 
Zaječí letos doma ubránilo loňské vítězství z horké slovenské půdy, 
a tak se srovnal stav na 2:2.

Rybářské hospodaření v roce 2015 spočívalo v zarybnění obou 
rybníků kvalitní násadou kapra obecného a doprovodných rybích 
druhů. V obou rybnících tak máme nadprůměrnou obsádku, která 
uspokojuje celou členskou základnu. S výsledky hospodaření a jeho 
průběhem jsou členové sdružení seznamováni na výročních schůzích 
sdružení zprávou hospodáře. Zarybňování našich vod představuje 
největší roční náklady, které dosahují výše členských příspěvků. 
V roce 2015 naše řady opustil dlouholetý rybář a kamarád Bedřich 

Kuba, který stál u samotného zrodu sdružení Rybníkáři Zaječí. 
Vzhledem k jeho mimořádnému charakteru a aktivnímu přístupu 
ke všem činnostem zůstalo v našich řadách prázdné místo, které 
nebude lehké zaplnit. Pro čest jeho památce byla na rybníku Dlouhý 
umístěna pamětní deska. 

Na závěr chceme poděkovat vedení a zastupitelstvu obce Zaječí 
za vstřícný přístup a podporu v naší činnosti, ve které hodláme 
pokračovat s nejlepším svědomím i v dalších letech, abychom ve 
správném přístupu k životnímu prostředí vychovávali i naši mládež 
a další generace.
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Mladí slavili v kopačkách

Ing. Josef Ševčík

Oslav si do jisté míry užili i ti nejmenší fotbalisté. Připravena pro ně 
na hřišti byla již dopoledne fotbalová abeceda. Na třicet mládežníků 
si to rozdalo v driblinku, střelbě na přesnost a dalších fotbalových 
dovednostech. Zaječští se dnes mohou pochlubit poměrně širokou 
základnou těch nejmenších fotbalistů. Mají v soutěži jak mužstvo 
starších žáků, tak i mužstva mladší a starší přípravky. Na snímku 
spokojená fotbalová mládež Zaječí.

Fotbalové oslavy s tragickým koncem

U příležitosti srpnové osla-
vy 70. výročí založení kopa-
né v obci obdržel pamětní list 
i dlouholetý hráč, kapitán muž-
stva a v šedesátých letech i před-
seda Sokola Jaroslav Novotný. 
Díky svému nezměrnému úsilí, 
ať už na hřišti či ve funkcionář-
ské práci, se zařadil k neodmy-
slitelným postavám zaječského 
fotbalu. Navzdory svému věku 
působil neuvěřitelně vitálně a ve 
svých pětasedmdesáti letech do-
konce obul i kopačky a zapojil 
se do pouličního turnaje, který 
byl součástí oslav. Po skončení turnaje na sebe prozradil, že dodnes 
si chodí fotbal pravidelně zahrát na Pastvisko ve Staré Břeclavi. V tu 
chvíli netušil, že to byly jeho poslední minuty strávené na trávníku, 
že odehrál svůj poslední zápas. Když se v brzkých ranních hodinách 
vracel z večerní zábavy, spadl do výkopu nedaleko svého obytného 
sklepa a jeho pád byl smrtelný. Zcela nečekaně tak odešla legenda 
zaječského fotbalu. Na snímku v době své největší fotbalové slávy.

Fotbal v Zaječí

Jarní zápasy „A“ mužstva 

16. kolo - 03.04.2016 15:30 Velké Němčice x Zaječí 
17. kolo - 10.04.2016 16:00 Zaječí x Moravská Nová Ves 
18. kolo - 17.04.2016 16:00 Šitbořice x Zaječí
19. kolo - 24.04.2016 16:30 Zaječí x Březí
20. kolo - 01.05.2016 16:30 Kostice x Zaječí
21. kolo - 08.05.2016 16:30 FC Hustopeče x Zaječí 
22. kolo - 15.05.2016 17:00 Zaječí x Charvátská Nová Ves
23. kolo - 22.05.2016 17:00 Hrušky x Zaječí 
24. kolo - 29.05.2016 17:00 Zaječí x Vrbice 
25. kolo - 05.06.2016 17:00 Přibice x Zaječí 
26. kolo - 12.06.2016 17:30 Zaječí x Valtice 
14. kolo - 19.06.2016 17:30 Novosedly „B“ x Zaječí (dohrávka z podzimu)

Střelci OP muži – „A“ tým:
6 branek - Přemysl Pálka,
4 branky - Tomáš Pálka,
4 branky - Adam Havlena

Střelci IV. tř. sk. A – „B“ tým: 6 branek - Lukáš Svojanovský, 
5 branek - Michal Masař, 4 branky - Václav Cichra, 
4 branky - Filip Ptačovský, 4 branky - Ondřej Šoška, 
4 branky - Jakub Janda

Střelci OS st. žáci sk. A.:
26 branek - Samuel Furch, 9 branek - Sebastián Pešta,
6 branky - Lukáš Belička, 3 branky - Zdeněk Holec

PŘÍPRAVKA 
Přípravka opět fungovala skvěle, bohužel se nezveřejňují tabulky. 
Děkujeme všem rodičům za podporu našich nejmenších budoucích 
nadějí.

ZDROJ: https://souteze.fotbal.cz/subjekty/subjekt/319

Žáci

Jaroslav Novotný

✂

Okresní přebor muži – „A“ tým

IV. tř. sk. A – „B“ tým

Okresní soutěž st. žáci sk. A
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Dámy minulých epoch

PaeDr. Alena Krontorádová

Místní knihovna Zaječí se i letos zapojila do celostátní akce Týden 
knihoven (5. – 9. 10.), kdy nabízí zdarma vystavení průkazky pro nově 
příchozí čtenáře, promíjí sankční poplatky za nedodržení výpůjční 
doby u knih a časopisů a vždy se snaží ozvláštnit tento „Týden“ za-
jímavou výstavou – tentokrát výstavkou 44 porcelánových panenek 
v dobových kostýmech hrdinek literárních děl známých spisovatelů. 
Kolekci panenek ochotně zapůjčila paní Mgr. Drahomíra Tůmová. 
V dopoledních hodinách výstavku zhlédly některé třídní kolektivy 
žáků základní školy, odpoledne ostatní členové knihovny. Výstavka 
vzbudila zájem a byla prodloužena ještě o další týden.

Oddíl stolního tenisu SK Zaječí

SK Zaječí – Milan Hasilík

Druhým rokem začíná náš oddíl reprezentovat naši obec ve stolním 
tenise. V loňském roce, jen díky nováčkovské roli, nám unikl postup 
do vyšší třídy okresního přeboru. Letos jsme přihlásili do soutěže 
oddíl B i oddíl A dorostu našich nejmladších tenistů. S využitím 
všech možností tréninku je oddíl A na popředí tabulky, oddíl B je 
prozatím u konce. Dorostenci získávají zkušenosti, aby mohli v zá-
věru své působení zúročit. 

Není to ale jen o tenise, kterému se náš oddíl věnuje. Jsme spo-
lupořadateli různých akcí, ať je to rej masek, pořádaný mateřskou 
školou, nebo den dětí v areálu sportovního klubu. Dále jsme uspořá-
dali závěrečný turnaj v tenise, jak pro děti základní školy, tak i pro 
dospělé, kterého se zúčastnili i hráči z okolních vesnic. V září jsme 
uspořádali již druhý ročník turnaje v minigolfu družstev o putovní 
pohár starostky obce Zaječí pro děti i pro dospělé. Účast oproti 
minulému roku byla menší, ale vše proběhlo s nadšením a elánem. 
Děti se urputně snažily dostat golfový míček do jamky, i dospělí se 
snažili a nestačili se divit, jak působí zemská gravitace, když jejich 
míček místo do jamky, jamku vesele míjel. Pro všechny účastníky 
bylo připraveno pohoštění a následovala společná diskuze o mini-
golfu i o další naší činnosti.

Chceme poděkovat za sponzorování turnaje Sportovnímu klubu 
Zaječí, v čele s panem Nechutou a paní Sigmundovou, dále obci Zaječí 
za zajištění občerstvení pro děti a starostce za předání putovního 
poháru a cen všem vítězům. Poděkování patří všem sponzorům 
tohoto turnaje.
V rámci dobré spolupráce se Základní školou Zaječí jsme byli 

nápomocni k vyklizení tělocvičny a nářaďovny před plánovanou 
rekonstrukcí. Na závěr roku budeme pořádat Vánoční turnaj pro 
děti ve stolním tenise a Štěpánský turnaj pro dospělé.
Všem členům našeho oddílu i těm nejmladším, našim žákům, bych 

chtěl poděkovat za příkladný přístup k reprezentaci naší obce a věřím, 
že náš cíl, postup do vyšší třídy, nás nemine.

POZVÁNKA

v neděli dne 26. 12. 2015
v 9:00 hod.

 
pořádá SK Zaječí - oddíl stolního tenisu

ŠTĚPÁNSKÝ TURNAJ
ve stolním tenise – čtyřhrách

Prezentace v 9:00 hod. 
Startovné na člena - 100,-Kč

Ceny a občerstvení jsou zajištěny.

POZVÁNKA

v pátek dne 18. 12. 2015
v 18:00 hod. 

pořádá SK Zaječí - oddíl stolního tenisu 

VÁNOČNÍ TURNAJ
ve stolním tenisu pro žáky ZŠ

 
Ceny a občerstvení jsou zajištěny.

Dámy z minulých let

Turnaj v minigolfu
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INZERCE

KOUPÍM 
v Zaječí rodinný dům

se zahrádkou i k možné rekonstrukci.

Volejte nebo pište SMS

na číslo 605 982 553.
Děkuji

Důležitá telefonní čísla:
Policie ČR 158 • Hasiči 150 • Záchranka 155
Policie Velké Pavlovice: 519 428 2013 nebo 519 365 350
LSPP pro dospělé Břeclav – telefon 519 315 776 budova S, 1. patro
(vstup od parkoviště před nemocnicí)
Po - Pá 17.00 - 22.00 hod. So, Ne, svátky 8.00 - 20.00 hod.
Zubní LSPP – telefon 519 315 578, budova C – přízemí  
So, Ne, svátky 8.00-13.00 hod.
Dětská LSPP – telefon 519 315 266 budova A - 1.patro
Hlášení poruch – telefonní čísla:
Plyn RWE: 1239 • Elektro E.ON tel: 800 225 577
Vodovod: 734 259 076, v pracovní době 519 412 355
Kanalizace: 734 405 839 • Veřejné osvětlení: 773 526 562
Telefon O2: 800 020 202 volba 4

Životní jubileum oslavili 

Červenec
Harmáček Jaromír 60 let
Barvík Jaroslav 65 let
Frýbertová Marie 65 let
Kaňka Ladislav 65 let
Kratochvílová Jarmila 65 let
Němcová Jaroslava 65 let
Damborská Anna 70 let
Valentová Zdeňka 70 let

Srpen
Kučerová Eva 60 let
Tůma Dušan 60 let
BuchtaVojtěch 65 let
Mádl Miloš 65 let
Tomková Miluše 65 let
Chovancová Marie 70 let
Navrátilová Marta 75 let

Září
Gráfová Bronislava 60 let
Masařová Jarmila 60 let
Kokrda Jiří 65 let
Šleglová Rozálie 65 let
Tomek Boleslav 65 let
Horáková Vlasta 80 let

Říjen
Frýbert Oldřich 60 let
Lidická Milada 60 let
Luklová Zdena 65 let
Štefka Jiří 65 let
Valentová Jitka 65 let
Žďárská Jaroslava 70 let
Prokopová Ludmila 75 let

Listopad
Kykrychová Božena 60 let
Nováček František 65 let
Haman František 75 let
Vlček Stanislav  75 let
Zárubová Františka 85 let

Prosinec
Hájková Jiřina 60 let
Schäfferová Anežka  60 let
Kokrdová Jana 65 let
Nevímová Markéta 85 let

Vítáme narozené děti

Jilichová Barbora
Titzová Adéla
Manová Karolína
Burián Michal
Kerel Adam
Ševčík Jakub
Tomková Šanel

Rozloučili jsme se s našimi 
spoluobčany

Mazůrková Drahomíra
Richterová Karla
Matocha František
Barvíková Ludmila
Pavlů Josef

Žádáme občany, kteří si nepřejí zveřejnění svých jmen při životních jubileích, jmen svých narozených dětí, zemřelých příbuzných a uza-
vření sňatků ve zpravodaji Radniční listy, aby toto nahlásili v kanceláři obecního úřadu vždy před uzávěrkou zpravodaje.

Společenská kronika

✂

✂
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DATUM NÁZEV AKCE MÍSTO KONÁNÍ POŘADATEL ČAS
So 2.1. Tříkrálová sbírka  Zaječí  Farnost Zaječí
Pá-Po 8.-11.1. Tříkrálová degustace a pravá moravská zabíjačka Vinařství U Kapličky Vinařství U Kapličky
Pá-Ne 12.-14.2. Valentýnské snoubení pokrmů s vínem Vinařství U Kapličky Vinařství U Kapličky
Pá-Ne 4.-6.3. Francouzské speciality s archivními víny Vinařství U Kapličky Vinařství U Kapličky
Pá-Po 25.-28.3. Velikonoční košt vín a Velikonoční menu  Vinařství U Kapličky Vinařství U Kapličky
So 26.3.  Tradiční košt vín  Vinařství Nosreti  Zahrádkáři Zaječí 10:00
So 16.4.  Ukliďme Zaječí  Zaječí  Obec Zaječí
So 30.4.  Čarodějnice na Kapličce  Vinařství U Kapličky Vinařství U Kapličky
Pá-Ne 29.4.-1.5. Májový víkend a snoubení pokrmů s růžovým vínem Vinařství U Kapličky Vinařství U Kapličky
So 21.5.  Zaječské otevřené sklepy  Zaječí  Vinaři Zaječí
Po 30.5.  Dětský den - celodenní zábava
 pro děti i dospělé s překvapením  Vinařství U Kapličky Vinařství U Kapličky
Pá 10.6.  Noc kostelů  Kostel sv. Jana Křtitele Farnost Zaječí                      18:00-22:00
So-Ne 2.-3.7.  Krojované hody  Areál hřiště TJ Sokol  Stárci Zaječí
So 9.7.  Hodky  Areál hřiště TJ Sokol  Stárci Zaječí
Ne 28.8.  Svatovavřinecká neděle  Kaplička sv. Floriána  Zahrádkáři Zaječí a obec Zaječí
Pá-Ne 2.-4.9.  Burčákové slavnosti - vinobraní  Vinařství U Kapličky Vinařství U Kapličky
Pá-Ne 28.-30.10. Halloween víkend na Kapličce pro děti i dospělé  Vinařství U Kapličky Vinařství U Kapličky
So 5.11.  Zaječská mladá vína  Zaječí  Vinaři Zaječí
Čt-Ne 10.-13.11. Slavnost mladých vín a Svatomartinské hody  Vinařství U Kapličky Vinařství U Kapličky
Ne 28.11.  Rozsvícení vánočního stromu a vánoční jarmark Před Kostelem sv. JanaKřtitele Obec Zaječí 16:30
So 3.12.  Mikulášská párty pro děti i dospělé  Vinařství U Kapličky Vinařství U Kapličky
Po 26.12.  Štepánský turnaj ve stolním tenisu Tělocvična ZŠ SK Zaječí
So 31.12.  Silvestr na Kapličce  Vinařství U Kapličky Vinařství U Kapličky

Kalendář kulturních, společenských a sportovních akcí v obci Zaječí 2016

Zhodnocení vinařského roku 2015

Vladimír Zborovský

Ročník 2015 se do historie zapíše jako jeden z nejvydařenějších. 
Hovořit o ročníku století považuji prozatím za unáhlené, ale i tak na 
něj budeme rádi vzpomínat. Zvláště po posledních problematických 
letech. Naposledy byl takto dobrý ročník v roce 2011, kdy byla výborná 
kvalita i kvantita. V tom roce bylo uprostřed léta chladněji, ale ve 
druhé polovině srpna se oteplilo. Teplé období téměř bez dešťů trvalo 
tehdy do poloviny října. Ještě ve druhé polovině září teploměr atako-
val 30°C. Tedy ideální podzim pro vinaře. Nebyly výjimkou výběry 
z hroznů (24°NM) u modrých odrůd a objevily se i výběry z bobulí 
(27°NM a více). Kategorie výběr z bobulí se častěji objeví u bílých 
dobře vyzrávajících odrůd jako např. Rulandské šedé, Tramín, Pálava, 
ale u modrých se tak stává jen za těch nejlepších podmínek evokující 
slunný jih Evropy. Ročník 2012 byl dobrý díky nižším výnosům. 
Teplá zima byla uzavřena velmi nízkými únorovými teplotami. Asi 
tři týdny trvající holomrazy způsobily vymrznutí některých pupenů. 
Září, které je klíčové pro dozrání, nebylo teplotně optimální - bylo 
málo slunečního svitu. Protože bylo až o polovinu méně hroznů, byla 
slušná kvalita vín, na škodu byla trochu vyšší „hořčinka“.
V roce 2013 se zvláště v mrazem exponovaných lokalitách objevily 

jarní mrazíky. Pupeny byly narašeny, objevovalo se několik listů a mráz 
jich část spálil. Září dělalo vinařům starosti. Bylo chladněji - teploty 
do 20°C a málo slunečního svitu. Naštěstí říjen vše napravil a hrozny 
dostaly to, co potřebovaly k dozrání. Avšak bylo již trochu pozdě. Ve 
vínech zůstaly i přes dobrou cukernatost hroznů vyšší kyseliny. Přece 
jenom říjnové slunce nemá takovou sílu, a to je klíčové pro odbourávání 
kyselin přímo na keři. Nakonec se ukázalo, že bílá vína jsou vynikající, 
svěží. Vyšší kyselinku bylo nutné trochu schovat za zbytkový cukr. 
Červená vína potřebovala hodně času na zharmonizování.

Jak všichni víme, rok 2014 přinesl úskalí nejen vinařům. Rašení révy 
i meruněk začalo o deset dnů až dva týdny dříve než obvykle. Jaro 
i léto bylo k révě shovívavé i přes prohlubující se sucho. 

Od ledna do poloviny srpna napršelo jen cca 175 mm srážek. Od 
poloviny srpna do poloviny září to bylo až 220 mm. Pro zaměkající 
a zralé rané odrůdy to byl doslova šok. U těch již zralých bobule popras-
kaly. Aby se zabránilo hnilobě, bylo nutné hrozny posbírat předčasně 
i přes nižší cukernatost. Některé pozdní odrůdy nápor dešťů přečkaly 
a dosáhly i přívlastkové kategorie pozdní sběr (21°NM). Přívlastko-

vých vín bylo asi o polovinu méně než v jiných letech. Vína nebyla 
špatná, ale dala víc práce než v roce 2015. Rok 2015 vytvořil vína již 
ve vinohradech. Nyní před vánocemi jsou vína již téměř hotová. Není 
potřeba je nějak vymlazovat a krášlit. Vadou na tomto ročníku jsou 
snad jen chybějící kyseliny. Evropskou komisí byla udělena výjimka pro 
možnost přidávat kyselinu vinnou i v našich podmínkách (tedy dle EU 
v zóně B). Oproti jižnější zóně C, kde mají více slunce a mohou 
přidávat kyseliny v každém roce, v zóně B kyseliny přidávat nelze. 
Naproti tomu je u nás možné víno přislazovat v každém roce, což 
v zóně C nesmí. Výjimku tvoří přívlastková vína - ta musí obsahovat 
jen přírodní cukr. 

Ročník 2015 měl ještě další vadu a to bylo extrémní sucho a horko. 
Celkem se vyskytlo 53 dnů, kdy teplota přes den vystoupila nad 30°C. 
Obvykle je takových dnů 13–20. Réva je velmi adaptabilní, plastická 
rostlina liánovitého vzrůstu. Snese hodně, má hluboké kořeny, proto 
ji toto sucho příliš neublížilo. Stalo se tak snad i díkybohu deštivému 
předchozímu podzimu a zimě, které zajistily zásoby vody v hlubších 
vrstvách půdy. Sucho by se na kvalitě hroznů a výnosu určitě podepsalo 
nebýt dešťů kolem 20. srpna. Napršelo během týdne asi 120 mm (liší 
se podle lokality). Zprvu se očekávalo urychlené zrání vysokými 
teplotami a brzké vinobraní. Réva se ale adaptovala na sucho zasta-
vením přívodu živin do hroznů a výrazně zpomalila zrání. Dovoluji si 
tvrdit, že pokud by bylo dostatek půdní vláhy, tak by vinobraní začalo 
ve druhé polovině srpna a v polovině září by nebylo co sbírat. Vína 
ročníku 2015 jsou lahodná. Bílá vína jsou vynikající, zvláště pokud 
se pohlídala minimální nutná hladina kyselin. Jejich nedostatek se 
může projevit náchylností vína k „myšině“ a rychlému stárnutí což 
působí kratším dojmem s rozmáznutou dochutí. I suchá bílá vína pů-
sobí zakulaceně, což způsobují glyceriny a podobné látky vytvořené 
během zrání. Vína se dobře čistí s menším množstvím bílkovin než 
obvykle, proto není potřeba přidávat tolik bentonitu. Dávku je dobré 
stanovit příslušným testem. Červená vína překvapují ještě více než 
bílá. Komplexní vyzrálost hroznu a peciček způsobuje mohutnost vína. 
Kyselina jablečná je u některých odrůd (záleží i na poloze) téměř na 
nule. Přesně taková vína vyrábí o několik set kilometrů jižněji každý 
rok. V tomto ročníku víno vytvořil vinohrad a přírodní podmínky a je 
jen na vinaři, aby to nepokazil. Ve sklepě s tím už není tolik práce 
jako v jiných letech. Vína ročníku 2015 je radost chutnat a určitě na 
ně budeme dlouho vzpomínat. Doufejme jen, že další roky budou 
kvalitou vín podobné, ale s více srážkami a ne tak extrémními vedry.
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Akce v okolí Zaječí 2016
so 02. 01. od 20:00 h Krojovaný ples, Němčičky-kulturní dům
so 09. 01. od 20:00 h Krojovaný ples, Velké Pavlovice-sokolovna
so 09. 01. od 20:00 h Myslivecký ples, Kobylí-sokolovna
so 09. 01. od 20:00 h Myslivecký ples, Bořetice-kulturní dům
so 16. 01. od 20:00 h Myslivecký ples, Velké Pavlovice-sokolovna
pá-ne 22. - 24. 01. od 10:00 h 
  Víkend zabíjačkových specialit
  s ochutnávkou vín, Vinařství Přítluky 
so 23. 01. od 20:00 h Sokolský ples, Kobylí-sokolovna
so 23. 01. od 20:00 h Krojovaný ples, Bořetice-kulturní dům
so 30. 01. od 20:00 h Hasičský ples, Kobylí-sokolovna
so 30. 01. od 13:00 h Fotbalový turnaj O pohár Modrých Hor,
  Velké Pavlovice-tělocvična
so 06. 02. od 20:00 h Krojovaný ples Kobylí, sokolovna
so 06. 02. od 20:00 h Reprezentační ples SSRKH,
  Bořetice-kulturní dům
so 06. 02. od 15:00 h Masopustní veselí,
  Velké Pavlovice-Ekocentrum Trkmanka
pá-ne 12. - 14. 02. od 10:00 h
  Valentýnský víkend s překvapením,
  Vinařství Přítluky
so 13. 02. od 20:00 h Ples hasičského sboru, Bořetice-kulturní dům
so 13. 02. od 20:00 h Ples ODS, Němčičky-kulturní dům
so 13. 02. od 10:00 h Vinařská zabíjačka, Němčičky-Víno J. Stávek
ne 14. 02. 2015 od 15:00 h
  O malovanú pantličku Augusty Šebestové,
  Kobylí-orlovna Obec Kobylí
so 20. 02. od 19:30 h Společenský ples Modrých Hor,
  Velké Pavlovice-sokolovna
so 20. 02. od 20:00 h  Zahrádkářský ples, Kobylí-sokolovna
so-ne 05. 03. od 9:00 h Lyžování - okresní přebor žactva a Jihomoravský
  lyžařský pohár – žactvo i dospělí,
  Němčičky-lyžařský svah Němčičky
ne 06. 03. od 9:00 h Finále jihomoravského lyžařského poháru,
  Němčičky-lyžařský svah Němčičky
so 05. 03. od 10:00 h Výstava vín-Kobylí, Patria Kobylí
so 05. 03. od 18:00 h Meditrina-degustace žen MDŽ,
  Velké Pavlovice-sokolovna
pá-ne 18. - 20. 03. od 10:00 h
  Jarní víkendový kurz degustace vín
  s procházkou  vinicemi, Vinařství Přítluky

so 19. 03. od 10:00 h Výstava vín, Vrbice-kulturní dům
pá-ne  25. - 28. 03. od 10:00 h
  Velikonoční víkend, Vinařství Přítluky
ne 27. 03. od 10:00 h Velikonoční výstava vín,
  Bořetice-kulturní dům
ne 27. 03. od 10:00 h Velikonoční výstava, Rakvice-kulturní dům
so 02. 04. od 20:00 h O víně při víně, Velké Pavlovice-Vinné sklepy
  Fr. Lotrinského
so 16. 04. od 13:00 h 30 vín Modrých Hor 2016,
  Velké Pavlovice-sokolovna 
ne 17. 04. od 10:00 h Trdlování na Vinařském dvoře,
  Němčičky-Víno J. Stávek-Vinařský dvůr
so 23. 04. od 9:00 h Jarní šlapka aneb otevírání cykloturistické
  sezóny, Velké Pavlovice-cyklostezka
pá 22. 04. od 10:00 h Den Země & Ekofestival,
  Velké Pavlovice-Ekocentrum Trkmanka
so 23. 04. od 10:00 h  Po kobylských uličkách za vínem,
  Kobylí-vinné sklepy 
ne 24. 04. od 15:00 h Hody sv. Jiří, Kobylí-kostel a prostranství
  před kostelem
so 30. 04. od 11:00 h Den otevřených sklepů - za vinařem do Rakvic,
  otevřené sklepy
so 07. 05. od 11:00 h Májové otevřené sklepy,
  Velké Pavlovice-vinné sklepy
so 07. 05. od 10:00 h Otevřené sklepy z kopca do kopca,
  Vrbice-vinné sklepy Stráž

so 07. 05. od 13:00 h Velkopavlovický gulášfest,
  Velké Pavlovice-Ekocentrum Trkmanka
so 07. 05. od 10:00 h Májový košt vín s folklorním programem,
  Vinařství Přítluky
so 14. 05. od 9:00 h Krajem vína-Májové putování okolím
  Modrých Hor, Velké Pavlovice-Ekocentrum
  Trkmanka
so 14. 05. od 13:00 h Košt vín, Němčičky-kulturní dům

so 14. 05. od 19:00h Modré Hory v písni na Slunečné,
  Velké Pavlovice-rozhledna Slunečná
so 21. 05. od 14:30 h Dětské hodečky, Kobylí-sokolská zahrada
so 28. 05. od 11:00 h Den otevřených sklepů,
  Bořetice-sklepy Kraví hory

so 28. 05. od 8:00 h Vinařský triatlon, Němčičky-koupaliště
ne 05. 06. od 15:00 h Festival mladých dechovek Mirka Pláteníka,
  Velké Pavlovice- prostranství za sokolovnou
so 11. 06. od 20:00 h Vrbecká dědina,Vrbice-kulturní dům
so 11. 06. od 10:00 h Letní snoubení pokrmů, Vinařství Přítluky
so-po 18. -20. 6. od 15:00 h
  Krojované hody, Kobylí-sokolská zahrada
so 25. 06. od 9:00 h Expedice Krajem André, Hustopečsko,
  start Hustopeče
so 25. 06. od 10:00 h Ryby na grilu s ochutnávkou vín,
  Vinařství Přítluky
so 25. 06. od 15:00 h Krojované hody, Rakvice-u sokolovny
pá 01. 07. od 19:00 h Stavění hodové máje, Němčičky-kulturní dům
so 02. 07. od 17:00 h  Víno v oranžovém aneb Noční putování za vínem,
  Velké Pavlovice-vinné sklepy
so 02. 07. od 11:00 h Velkopavlovické meruňkobraní,
  Velké Pavlovice-Ekocentrum Trkmanka
so-po 02. - 04. 07. od 15: 00 h
  Krojované hody, Němčičky-nádvoří
  kulturního domu
so 02. 07. od 15:00 h Grilování s rosé víny,
  Němčičky-Vinařský dvůr-Víno J. Stávek
so 02. 07. od 11:00 h Kolem horem dolem aneb po viničních tratích
  na horských  kolech, Velké Pavlovice-vinařské
  tratě, start MěÚ V.P.
so 02. 07. od 10:00 h Otevřené sklepy Přítluky
  s večerní taneční zábavou
so 23. 07. od 18:00 h Swing na Vinařském dvoře, Němčičky-Vinařský
  dvůr-Víno J. Stávek
so 23. 07. od 10:00 h Folk festival pod Přítluckou horou,
  Vinařství Přítluky
ne 24. 07. 2016od 10:00 h Pouť ke sv. Anně, Bořetice-park u kostela
pá 29. 07. od 16:00 h Stavění hodové máje, Bořetice-nádvoří
  kulturního domu
so 30. 07. od 16:00 h Předhodové zpívání, Bořetice-kulturní dům
ne-út 31. 07. 2016-2. 8. od 15 h
  Krojované hody,Bořetice-kulturní dům
pá 12. 08. od 21:00 h Počítání hvězd ve vinicích,
  Němčičky-kaplička Větřák
so 13. 08. od 15:00 h Krojované hody Přítluky
ne-út 14. - 16. 8. od 15:00 h
  Velkopavlovické hody, Velké Pavlovice
  - areál sokolovny
so 20. 08. od 15:00 h Krojované hodky, Velké Pavlovice-kulturní dům
pá 26. 08. od 18:00 h Zarážení hory, Němčičky-kulturní dům
so 27. 08. od 10:00 h Otevřené sklepy, Němčičky-vinné sklepy
so 27. 08. od 20:00 h Burčáková zábava, Němčičky-koupaliště
  Němčičky
so 27. 08. od 17:00 h Zarážení hory, Kobylí-Suchořádská Zmola
ne-út 28. - 30. 8.2016 od 15:00 h
 Krojované hody, Vrbice-kulturní dům
pá-so 02. - 3. 9. od 10:00 h Velkopavlovické vinobraní,
  Velké Pavlovice-areál sokolovny
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Zahrádkáři – vinaři pro Zaječí 
(odhlédnutí za čtvrtstoletím)

PhDr. Marie Vlčková

Již po dvacáté páté proběhla o Veli-
konocích letošního roku 2015 v obci 
výstava vín s ochutnávkou vín (oblíbený 
košt), vždy za stále zvyšujícího se zájmu 
místních i přespolních – akce, kterou od 
roku 1991 jako pravidelnou a dnes již 
tradiční pořádá organizace Českého svazu zahrádkářů – naši vinaři. 
Za tuto dobu se měnila místa hodnocení i samotné akce (od bodování 
původně v družstevní jídelně, v „Sedmém nebi“  či jednou ve vinárně 
U Nováků, u „Srpa“ a od samotného konání výstav v Sokolovně), 
aby se nakonec místa bodování a koštu ustálila po vstřícné nabídce 
majitele ve Vinárně u Nosretiho.

Jde o událost, která zařazuje Zaječí mezi okruh dobře známých 
vinařských obcí Pálavy a podtrhuje její ráz a přitažlivost. K tomu 
přispívá také další přínos zahrádkářů-vinařů k dění v obci, a to 
organizace srpnových slavností u Kapličky sv. Floriána (zasvěcené 
také sv. Urbanovi a sv. Vavřinci) po jejím obnovení v roce 2008 jako 
nekomerčních (od vinařů zdarma vzpomínkové skleničky a víno) 
setkání občanů se mší svatou, cimbálovou muzikou, občerstvením, 
tancem a volnou zábavou.

Obojí představuje ve své přípravě, organizaci a průběhu málo známou 
a vlastně nedoceňovanou práci, která pro aktivní členy – vinaře, kteří 
se na ni podílejí, znamená mnohaměsíční úsilí. Příprava slavnosti 
a koštu, jejich místa konání a samotný den X, u koštu s vyhlašová-
ním šampionů výstavy, kolekcí a vítězů odrůd jsou jen vrcholem, 
“třešinkou na dortu“. U koštu oceňuji zejména trvalou snahu výboru 
organizace a ustaveného výstavního výboru a organizátorů jako 
hostitelů (na srpnové slavnosti u kapličky navíc poslední dva roky ve 
slušivých a obdivovaných „služebních“ zástěrách a košilích) a všech 
spolupracovníků prezentovat místní vína a úspěchy místních vinařů.   
Vše na koštu, od shromažďování a svážení hodnocených vzorků, 

organizaci práce degustačních komisí, přípravu výstavy včetně skle-
niček, katalogu, obsluhy atd. až po slavnostní představování vítězů 
a konečný úklid po koštu, závisí na obětavé práci konkrétních lidí, 
ať již vinařů z výboru organizace za předsednictví pana Zdeňka 
Křivánka, podpory obce Zaječí a dalších sponzorů, tak všech těch, 
kteří se podílejí na technické a obsahové přípravě: degustátorů vzorků 
a na bodování včetně garantů výstavy, a chlapců a dívek obsluhujících 
v sále, hudby a občerstvení. V neposlední řadě pak spokojenost všech, 
kteří přijdou na košt, spoluvytváří neopakovatelnou atmosféru koštu, 
vína, zábavy a tance až do pozdních večerních hodin.

Za čtvrtstoletí práce se ve výboru organizace vyměnily vlastně již 
tři generace a na aktivních jeho členech z nich obě akce již po několik 
let „stojí“ – vedle pana Křivánka jsou to (abecedně) pánové Oldřich 
Brožek, František Hanák, Daniel Krčka, Boris Kuba a Václav Latýn. 
Zeptala jsem se proto těchto výrazných osobností, které koštu „po-
máhají na svět“ (přiznávám, aniž bych získala odpovědi od všech), 
jak na uplynulé roky vzpomínají a co by doporučili do dalších let..

Z odpovědi pana Zdeňka Křivánka, předsedy organizace zahrád-
kářů – vinařů, který je v jejím čele od roku 1991:
Vinařství v Zaječí udělalo od roku 1989 obrovský skok v kvalitě 

vyráběných vín, především u drobných vinařů. Díky přednáškám 
a školením, které zahrádkáři organizovali, se do běžné praxe dostaly 
nové materiály a technologie, především měření síry ve víně, které 
dnes používá většina vinařů jako samozřejmost. Vína, která chut-
náme na dnešních výstavách, jsou nesrovnatelně kvalitnější, než ta, 
která jsme koštovali na prvních výstavách.

Největší zlom v organizaci našich výstav přišel při desátém, jubi-
lejním koštu v roce 2000, kdy jsme poprvé chutnali a bodovali vína 
ze skleniček na stopce, a kdy poprvé všichni výherci v jednotlivých 
odrůdách dostali spolu s diplomy věcné ceny (dekorativní džbány).

Původní výstavy vždy končily tradiční taneční zábavou při dechovce 
a popíjela se především místní vína, koštu se se svými víny účastnily 
a na košt chodily ve velkém počtu převážně Zaječtí. Postupně začalo 
ubývat jak místních vín, tak místních návštěvníků. Dechovka již 
netáhne, posloucháme cimbálovku. Ubývá drobných vinařů, přibývá 
vzorků vín z profesionálních vinařských firem nejen ze Zaječí. Je to 
nezadržitelný proces a já přeji místním, aby si udělali čas na posezení 
a setkání u vína, ať již na koštu, nebo u kapličky, i na dalších akcích, 
které se v obci začínají pořádat.

Z odpovědi Františka Hanáka, člena výboru:
Výstava vín v Zaječí je zajímavá především tím, že zde soutěží vína 

nejen domácích vinařů - návštěvník zde nalezne zajímavá srovnání 
vín z různých vinařských oblastí. Soutěží spolu jak vína malovinařů, 
tak vína velkých společností a utkávají se v prestižních soubojích, 
kde je cílem každého vinaře vyrobit víno lepší než konkurence.

Košt je nedílnou součástí vinařské kultury v obci. Mimo ekonomic-
ké výhody pro řadu subjektů prezentuje Zaječí jako obec, kde jsou 
stále malovinaři se svými kouzelnými sklepy a s láskou a poctivostí 
vyrobenými víny, která pocházejí z jejich vlastních hroznů, vinic. 
Musíme si vážit toho, že v dnešní přetechnizované a pohodlné době 
se najdou lidé, kteří mají chuť vytvářet takový úžasný nápoj jakým 
je víno a neváhají se o tu radost podělit s ostatními. Zcela určitě 
nemohu zapomenout na to, jak se obvykle chodilo hned po koštu na 
návštěvu sklepa k vinaři, který zvítězil v kategorii šampiona. Byla 
to také trošku kontrola toho, jestli skutečně bodované a vítězné víno 
ve sklepě má, a samozřejmě při tom nezůstalo jen u toho.

Proto pro zachování malovinařské tradice a vesnického koštu zveme 
do našeho spolku všechny, kteří mají zájem o víno, jeho degustování, 
pořádání výstav a jiných akcí spojených s vínem a s malovinaři.

Z odpovědi pana Oldřicha Brožka, člena výboru:
Hlavním motivem nás pořádajících košt je účast co největšího 

počtu místních vinařů. Vždyť co může být lepší, než mít možnost si 
porovnat své víno s vínem souseda a dalších vinařů nebo technologie 
při jeho výrobě, a to vše při vzájemném oceňování a diskusi – je to 
prostě nenahraditelné.

Zúčastnil jsem se všech koštů, rád vzpomínám na prožitá setkání 
se staršími a hlavně zkušenými vinaři při ochutnávání, hodnocení 
a bodování vzorků - nebylo vždy vše růžové ani tiché, bez bojovných 
diskusí, ale v každém případě velice poučné a přínosné.

Co doporučit? Největší naší snahou je zvýšit zapojení místních 
malovinařů, kterých stále ubývá, A motivovat občany, milovníky 
vín, k návštěvám koštů – tam je nejlepší možnost ochutnat to nejza-
jímavější a skvosty v celé škále odrůd, v krásném prostředí, potkat 
se a popovídat nad sklenkou se známými a přáteli.
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Hodnotitelé se radí

Vyšňoření zahrádkáři-vinaři jako hostitelé u „Kapličky“Hodnotící komise pod dohledem pana Brožka 2015

V diskusi po bodování

Šampionový stůl ve Vinařství Nosreti

Šampionový stůl ve Vinárně u NovákůŠampionový stůl po bodování v „Sedmém nebi“
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Rozhýbáme Zaječí?

Milna Novák

Zdravíme všechny příznivce zdraví, pohybu a aktivního životního 
stylu. Zveme vás na cvičení, kde můžete nejen zpevnit a vytvarovat 
postavu, ale i protáhnout a uvolnit tělo. Cvičíme každé pondělí v 18:30 
a ve čtvrtek v 19:00 hodin v tělocvičně základní školy v Zaječí. Pokud 
chcete cvičení vyzkoušet nebo zjistit, v jaké jste kondici, kontaktujte 
nás na telefonu: 728252118 – Milan, 721126189 – Eva a 721815770 
Dana. Těšíme se na vás ENERGIA klub a 24 FIT klub Zaječí.
www.facebook.com/energeiaklub 24 FIT klub Zaječí

POZVÁNKA na

„Štěpánský turnaj 
v malé kopané“

v sobotu 26. 12. 2015 

se na hřišti za základní školou uskuteční 
 „ŠTĚPÁNSKÝ TURNAJ“ v malé kopané.

Zahájení od 10. 00 hodin.

Ceny a občerstvení zajištěno.

Kontaktní osoba: Petr Nechuta tel. 773 526 562

Z dalších akcí ještě připomínáme:

vánoční koncert v kostele Sv. Jana Křtitele
27. 12. 2015 od 18.00 hodin 

(kulturní komise zastupitelstva obce pro Vás připravuje 
teplé občerstvení v originálních zaječských hrníčcích)

tříkrálovou degustaci a moravskou zabíjačku
8. - 11. ledna 2016 ve vinařství „U Kapličky“

tradiční ochutnávku vín pořádanou zaječskými zahrádkáři 
v areálu „Vinařství Nosreti“ 26. března 2016 od 10.00 hodin

„Třetí zaječské otevřené sklepy“ 
pořádaných našimi vinaři 21. května 2016

„Noc kostelů“ 10. června 2016


